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Rada Miejska w Człuchowie 

Radni 

Protokół 

XIV  sesja Rady Miejskiej w Człuchowie w dniu 2025-03-19 

Miejsce posiedzenia: sala posiedzeń Urzędu Miejskiego w Człuchowie 

Obrady rozpoczęto 2025-03-19 o godzinie 09:00, a zakończono o godzinie 10:50 tego samego dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 15 radnych 

Obecni: 

1. Alicja Dowksza 

2. Czesław Drozd 

3. Janina Urszula Dudek 

4. Michał Piotr Koziełko 

5. Henryk Krusiński 

6. Małgorzata Anna Kucharska-Zemke 

7. Robert Mikołaj Lewicki 

8. Grażyna Misztal 

9. Katarzyna Lidia Muszyńska 

10. Kacper Ochendal 

11. Mariusz Przyszlak 

12. Andrzej Suchański 

13. Aurelia Maria Taizari 

14. Urszula Agnieszka Trzebiatowska 

15. Jerzy Wołoszyn 

1. Sprawy regulaminowe 

 a) otwarcie obrad i stwierdzenie quorum 

Głosowano w sprawie: 

Sprawdzenie obecności 

Wyniki głosowania 

OBECNY: 15, NIEOBECNY: 0 

Wyniki imienne: 

OBECNY (15) 
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Alicja Dowksza , Czesław Drozd , Janina Urszula Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk Krusiński , 

Małgorzata Anna Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , Katarzyna Lidia Muszyńska 

, Kacper Ochendal, Mariusz Przyszlak, Andrzej Suchański , Aurelia Maria Taizari , Urszula Agnieszka 

Trzebiatowska , Jerzy Wołoszyn 

NIEOBECNY (0) 

 b) przyjęcie ewentualnych zmian w porządku obrad 

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem porządku obrad XIV sesji Rady Miejskiej 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Alicja Dowksza , Czesław Drozd , Janina Urszula Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk Krusiński , 

Małgorzata Anna Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , Katarzyna Lidia Muszyńska 

, Kacper Ochendal, Mariusz Przyszlak, Aurelia Maria Taizari , Urszula Agnieszka Trzebiatowska , Jerzy 

Wołoszyn 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (1) 

Andrzej Suchański 

NIEOBECNI (0) 

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem porządku obrad XIV sesji Rady Miejskiej (REASUMPCJA) 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja Dowksza , Czesław Drozd , Janina Urszula Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk Krusiński , 

Małgorzata Anna Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , Katarzyna Lidia Muszyńska 
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, Kacper Ochendal, Mariusz Przyszlak, Andrzej Suchański , Aurelia Maria Taizari , Urszula Agnieszka 

Trzebiatowska , Jerzy Wołoszyn 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (0) 

 c) przyjęcie protokołu z obrad XIII sesji Rady Miejskiej 

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem protokołu z obrad XIII sesji Rady Miejskiej 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja Dowksza , Czesław Drozd , Janina Urszula Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk Krusiński , 

Małgorzata Anna Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , Katarzyna Lidia Muszyńska 

, Kacper Ochendal, Mariusz Przyszlak, Andrzej Suchański , Aurelia Maria Taizari , Urszula Agnieszka 

Trzebiatowska , Jerzy Wołoszyn 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (0) 

2. Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym zwłaszcza z wykonania uchwał Rady, 

w tym z wykonania wniosków i interpelacji 

3. Sprawozdanie z pracy Przewodniczącego Rady Miejskiej w okresie międzysesyjnym 

4. Sprawozdanie z prac stałych komisji Rady Miejskiej 

5. Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w tym : 

 a) sprawozdanie z realizacji Gminnej Strategii Problemów Społecznych Miasta Człuchowa na lata 2021-

2025 za 2024 rok 
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 b) roczne sprawozdanie z realizacji zadań z zakresu wspierania rodziny za 2024 rok 

 c) sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Wspierania Rodziny 2022-2024 w roku 2024 

6. Sprawozdanie z działalności Środowiskowego Domu Samopomocy 

7. Przedstawienie projektów uchwał, dyskusja i uchwalenie: 

 a) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 

2025 rok 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja Dowksza , Czesław Drozd , Janina Urszula Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk Krusiński , 

Małgorzata Anna Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , Katarzyna Lidia Muszyńska 

, Kacper Ochendal, Mariusz Przyszlak, Andrzej Suchański , Aurelia Maria Taizari , Urszula Agnieszka 

Trzebiatowska , Jerzy Wołoszyn 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (0) 

Uchwała nr XIV/72/2025 

 b) w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Człuchów na lata 2025-2034 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Człuchów na 

lata 2025-2034 
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Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja Dowksza , Czesław Drozd , Janina Urszula Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk Krusiński , 

Małgorzata Anna Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , Katarzyna Lidia Muszyńska 

, Kacper Ochendal, Mariusz Przyszlak, Andrzej Suchański , Aurelia Maria Taizari , Urszula Agnieszka 

Trzebiatowska , Jerzy Wołoszyn 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (0) 

Uchwała nr XIV/73/2025 

 c) w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Człuchowskiemu na bieżące utrzymanie 

Samorządowego Basenu Sportowo-Rekreacyjnego w Człuchowie 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Człuchowskiemu na bieżące 

utrzymanie Samorządowego Basenu Sportowo-Rekreacyjnego w Człuchowie 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja Dowksza , Czesław Drozd , Janina Urszula Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk Krusiński , 

Małgorzata Anna Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , Katarzyna Lidia Muszyńska 

, Kacper Ochendal, Mariusz Przyszlak, Andrzej Suchański , Aurelia Maria Taizari , Urszula Agnieszka 

Trzebiatowska , Jerzy Wołoszyn 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 
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BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (0) 

 d) w sprawie przystąpienia do sporządzenia Gminnego Programu Rewitalizacji dla Gminy Miejskiej 

Człuchów na lata 2025 -2030 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia Gminnego Programu Rewitalizacji dla 

Gminy Miejskiej Człuchów na lata 2025 -2030 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja Dowksza , Czesław Drozd , Janina Urszula Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk Krusiński , 

Małgorzata Anna Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , Katarzyna Lidia Muszyńska 

, Kacper Ochendal, Mariusz Przyszlak, Andrzej Suchański , Aurelia Maria Taizari , Urszula Agnieszka 

Trzebiatowska , Jerzy Wołoszyn 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (0) 

Uchwała nr XIV/75/2025 

 e) w sprawie przyjęcia „Rocznego programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 

bezdomności zwierząt na terenie Gminy Miejskiej Człuchów na rok 2025” 

Opiniują: Komisja Spraw Społecznych 

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem uchwały w sprawie przyjęcia „Rocznego programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 

oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Miejskiej Człuchów na rok 2025” 

Wyniki głosowania 
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ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja Dowksza , Czesław Drozd , Janina Urszula Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk Krusiński , 

Małgorzata Anna Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , Katarzyna Lidia Muszyńska 

, Kacper Ochendal, Mariusz Przyszlak, Andrzej Suchański , Aurelia Maria Taizari , Urszula Agnieszka 

Trzebiatowska , Jerzy Wołoszyn 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (0) 

Uchwała nr XIV/76/2025 

 f) w sprawie określenia wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie 

zezwolenia na prowadzenie działalności w zakresie ochrony przed bezdomnymi zwierzętami oraz 

prowadzenia schronisk dla bezdomnych zwierząt, a także grzebowisk i spalarni zwłok zwierzęcych i ich 

części na terenie Gminy Miejskiej Człuchów 

Opiniują: Komisja Spraw Społecznych 

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem uchwały w sprawie określenia wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający 

się o uzyskanie zezwolenia na prowadzenie działalności w zakresie ochrony przed bezdomnymi 

zwierzętami oraz prowadzenia schronisk dla bezdomnych zwierząt, a także grzebowisk i spalarni zwłok 

zwierzęcych i ich części na terenie Gminy Miejskiej Człuchów 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja Dowksza , Czesław Drozd , Janina Urszula Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk Krusiński , 

Małgorzata Anna Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , Katarzyna Lidia Muszyńska 

, Kacper Ochendal, Mariusz Przyszlak, Andrzej Suchański , Aurelia Maria Taizari , Urszula Agnieszka 

Trzebiatowska , Jerzy Wołoszyn 
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PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (0) 

Uchwała nr XIV/77/2025 

 g) w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2025 – 2027 

Opiniują: Komisja Spraw Społecznych 

Głosowano w sprawie: 

za przyjęciem uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2025 – 2027 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja Dowksza , Czesław Drozd , Janina Urszula Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk Krusiński , 

Małgorzata Anna Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , Katarzyna Lidia Muszyńska 

, Kacper Ochendal, Mariusz Przyszlak, Andrzej Suchański , Aurelia Maria Taizari , Urszula Agnieszka 

Trzebiatowska , Jerzy Wołoszyn 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (0) 

Uchwała nr XIV/78/2025 

 h) w sprawie zmiany uchwały nr III.15.2024 Rady Miejskiej w Człuchowie z dnia 21 czerwca 2024r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla 

terenu położonego przy ul. Batorego i ul. Kwiatowej w Człuchowie. 

Opiniują: Komisja Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej 

Głosowano w sprawie: 
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za przyjęciem uchwały w sprawie zmiany uchwały nr III.15.2024 Rady Miejskiej w Człuchowie z dnia 

21 czerwca 2024r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego dla terenu położonego przy ul. Batorego i ul. Kwiatowej w Człuchowie. 

Wyniki głosowania 

ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: 

ZA (15) 

Alicja Dowksza , Czesław Drozd , Janina Urszula Dudek , Michał Piotr Koziełko , Henryk Krusiński , 

Małgorzata Anna Kucharska-Zemke, Robert Mikołaj Lewicki , Grażyna Misztal , Katarzyna Lidia Muszyńska 

, Kacper Ochendal, Mariusz Przyszlak, Andrzej Suchański , Aurelia Maria Taizari , Urszula Agnieszka 

Trzebiatowska , Jerzy Wołoszyn 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (0) 

Uchwała nr XIV/79/2025 

8. Wolne wnioski 

W dyskusji wzięli udział: 

- Grażyna Misztal 

9. Zakończenie obrad XIV sesji Rady Miejskiej 

 

PROTOKÓŁ NR XIV.2025 

z XIV sesji Rady Miejskiej w Człuchowie z dnia 19 marca 2025r. 

która odbyła się w sali posiedzeń Urzędu Miejskiego 

w godzinach od 9.00 do 10.50 

Obecni na  sesji Rady Miejskiej w Człuchowie: 

Radni Rady Miejskiej – według listy obecności – załącznik  do niniejszego protokołu. 

Spoza Rady w sesji udział wzięli – według listy obecności - załącznik  do niniejszego protokołu. 
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Zgodnie z art. 20 ust. 1 pkt. 1b Ustawy o samorządzie gminnym, obrady sesji były transmitowane 

i utrwalone za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagranie obrad jest udostępnione w 

Systemie Rada pod adresem https://tv-polska.eu/film/462138-XIV-sesja-rady-miejskiej-w-czluchowie-

kadencji-2024-2029 

Obradom przewodniczył Mariusz Przyszlak  - Przewodniczący Rady Miejskiej 

 

Przed oficjalnym rozpoczęciem obrad Przewodniczący Rady oraz Burmistrz podziękowali  Sztabowi Wielkiej 

Orkiestry Świątecznej Pomocy, na ręce D. Purgacz i A. Bondarenko, za organizację i przeprowadzenie 33 

Finału Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy, zostały wręczone pisemne podziękowania od władz miasta 

ale także od sztabu WOŚP. 

Przewodniczący M. Przyszlak  przedstawił i powitał również na sesji nową dyrektor Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Społecznej panią Danutę Czajkowską. 

 

Raport z przeprowadzonych głosowań jawnych, imiennych podczas XIV sesji Rady Miejskiej stanowi 

załącznik do niniejszego protokołu. 

 

Ad pkt 1 

Sprawy regulaminowe 

1.a) otwarcie obrad i stwierdzenie quorum 

Przewodniczący M. Przyszlak : po tej części nieoficjalnej  otwieram XIV sesję Rady Miejskiej w Człuchowie, 

przejdźmy płynnie do sprawdzenia obecności.,15 radnych obecnych, mamy kworum, jesteśmy władni do 

podejmowania decyzji. 

1.b) przyjęcie ewentualnych zmian w porządku obrad 

Przewodniczący M. Przyszlak : zatem przejdźmy do punktu 1b, przyjęcie ewentualnych zmian w porządku 

obrad. Czy ktoś z Państwa ma taki wniosek? Zanim przejdziemy do protokołu z obrad, przegłosujmy 

porządek obrad bez zmian, który jest zaproponowany. Przejdziemy jeszcze raz do głosowania w związku z 

tym, że tutaj problemy techniczne. Tak, przejdźmy jeszcze raz do głosowania na przyjęcie porządku obrad, 

15 głosów za, porządek obrad został przegłosowany jednomyślnie. 

 

Przyjęty porządek obrad: 

https://tv-polska.eu/film/462138-XIV-sesja-rady-miejskiej-w-czluchowie-kadencji-2024-20
https://tv-polska.eu/film/462138-XIV-sesja-rady-miejskiej-w-czluchowie-kadencji-2024-20
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1. Sprawy regulaminowe 

 a) otwarcie obrad i stwierdzenie quorum 

 b) przyjęcie ewentualnych zmian w porządku obrad 

 c) przyjęcie protokołu z obrad XIII sesji Rady Miejskiej 

2. Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym zwłaszcza z wykonania uchwał Rady, 

w tym z wykonania wniosków i interpelacji 

3. Sprawozdanie z pracy Przewodniczącego Rady Miejskiej w okresie międzysesyjnym 

4. Sprawozdanie z prac stałych komisji Rady Miejskiej 

5. Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w tym : 

 a) sprawozdanie z realizacji Gminnej Strategii Problemów Społecznych Miasta Człuchowa na lata 2021-

2025 za 2024 rok 

 b) roczne sprawozdanie z realizacji zadań z zakresu wspierania rodziny za 2024 rok 

 c) sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Wspierania Rodziny 2022-2024 w roku 2024 

6. Sprawozdanie z działalności Środowiskowego Domu Samopomocy 

7. Przedstawienie projektów uchwał, dyskusja i uchwalenie: 

 a) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok 

 b) w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Człuchów na lata 2025-2034 

 c) w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Człuchowskiemu na bieżące utrzymanie 

Samorządowego Basenu Sportowo-Rekreacyjnego w Człuchowie 

 d) w sprawie przystąpienia do sporządzenia Gminnego Programu Rewitalizacji dla Gminy Miejskiej 

Człuchów na lata 2025 -2030 

 e) w sprawie przyjęcia „Rocznego programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 

bezdomności zwierząt na terenie Gminy Miejskiej Człuchów na rok 2025” 

 f) w sprawie określenia wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie 

zezwolenia na prowadzenie działalności w zakresie ochrony przed bezdomnymi zwierzętami oraz 

prowadzenia schronisk dla bezdomnych zwierząt, a także grzebowisk i spalarni zwłok zwierzęcych i ich 

części na terenie Gminy Miejskiej Człuchów 

 g) w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2025 – 2027 

    h) w sprawie zmiany uchwały nr III.15.2024 Rady Miejskiej w Człuchowie z dnia 21 czerwca 2024r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla terenu 

położonego przy ul. Batorego i ul. Kwiatowej w Człuchowie. 

8. Wolne wnioski 

9. Zakończenie obrad XIV sesji Rady Miejskiej 

 

1.c) przyjęcie protokołu z obrad XII sesji Rady Miejskiej 
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Przewodniczący M. Przyszlak : Punkt 1c, przyjęcie protokołu z obrad XIII sesji Rady Miejskiej. Protokół był 

do wglądu w Biurze Rady oraz otrzymaliście go Państwo na maila. Czy ktoś z pań lub panów radnych ma 

jakiekolwiek uwagi? Jeżeli nie, przejdźmy zatem do głosowania, 15 głosów za przyjęciem protokołu. 

 

Ad pkt 2 

Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym zwłaszcza z wykonania uchwał Rady, 

w tym z wykonania wniosków i interpelacji 

 

Przewodniczący M. Przyszlak : Przejdźmy zatem do punktu drugiego. Sprawozdanie z działalności 

burmistrza w okresie międzysesyjnym, zwłaszcza z wykonania uchwał rady, w tym z wykonania wniosków i 

interpelacji. Proszę Panie Burmistrzu. 

Burmistrz R. Szybajło : W telegraficznym skrócie przedstawię sprawozdanie burmistrza miasta z prac i 

realizacji uchwał Rady Miejskiej za okres od 1 lutego do 12 marca bieżącego roku i w zakresie gospodarki, 

nieruchomościami i rolnictwa sporządzono akty notarialne na sprzedaż działki budowlanej przeznaczonej 

pod zabudowę mieszkaniową jednorodzinną położoną przy ulicy Zbożowej za cenę 155 100 zł netto. 

Sprzedano lokal mieszkalny na rzecz najemcy położonego przy ulicy Felczaka 3 a łamane na 6 za cenę 12 

970 zł, z udzieleniem 90-procentowej bonifikaty budynek przedwojenny. Lokal mieszkalny na rzecz najemcy 

sprzedano, który jest położony w Człuchowie przy ulicy Szczecińskiej 21, łamane na 6, za cenę 19 250 zł, z 

udzieleniem 90-procentowej bonifikaty. Wydano 3 decyzje w sprawie naliczenia opłat adiacenckich z tytułu 

wzrostu wartości nieruchomości wskutek ich podziału położonych w Człuchowie przy ulicach Zasadzkiego, 

Kozioła na kwotę 11 378 zł, przy ulicy Mickiewicza na kwotę 4947 zł i przy ulicy Sienkiewicza na kwotę 17 

483,10 zł. Rozstrzygnięto przetarg na sprzedaż lokalu mieszkalnego położonego przy ulicy Dąbrowskiego nr 

3, łamane na 6, wylicytowano na sumę 101 tys. zł. W zakresie inwestycji i infrastruktury w ramach 

przetargów wyłoniono wykonawcę w postępowaniu o udzielenie zamówienia publicznego na modernizację 

kompleksu sportowego moje boisko Orlik 2012 w Człuchowie przy ulicy Szkolnej tylko dopowiem, że 

przetarg ten wygrała firma z Warszawy. Wyłoniono wykonawcę i podpisano umowę w postępowaniu o 

udzielenie zamówienia publicznego na budowę kolumbarium na cmentarzu komunalnym w Człuchowie i 

to zadanie będzie, a właściwie już wykonuje firma z Gdyni. Trwa przygotowanie dokumentacji przetargowej 

na budowę centrum opiekuńczo-mieszkalnego przy ulicy Malinowej w Człuchowie. Trwa analiza i 

wprowadzenie i sprawdzanie ofert w postępowaniu o oddzielenie zamówienia publicznego na budowę 

drogi dojazdowej do budynku SIM w Człuchowie. Podpisano umowy na bieżące remonty dróg gminnych na 

terenie miasta Człuchów w 2025 roku oraz na remont elementów oznakowania i urządzeń bezpieczeństwa 

ruchu na terenie miasta Człuchów, oznakowanie pionowe i poziome. Wykonawcą robót jest firma pana 

Jarosława Szulc, Chojniczek koło Chojnic oraz przedsiębiorstwo wielobranżowe państwa Danuty i Andrzeja 

Gliszczyńskich z Człuchowa. Gmina Miejska Człuchów złożyła wnioski o dofinansowanie na następujące 

zadania inwestycyjne. Przebudowa i doposażenie istniejącego placu zabaw, przynależnego do Żłobka 

Miejskiego w Człuchowie, program aktywny place zabaw, fundusz pracy, nabór przeprowadza wojewoda 

pomorski. Już dzisiaj mogę ogłosić z satysfakcją, że to dofinansowanie w wysokości 265 944 zł. Miasto 
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Człuchów otrzymało i w tym roku to zadanie zrealizujemy. Likwidacja barier architektonicznych dla klientów 

z niepełnosprawnością Urzędu Miejskiego w Człuchowie poprzez budowę windy zewnętrznej w ramach 

programu wyrównywania różnic między regionami. Tutaj złożyliśmy wniosek do Państwowego Funduszu 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. Wartość dofinansowania wynosi 152 tys. zł. W ramach Lokalnej 

Strategii Rozwoju, wdrażanej przez Stowarzyszenie Lokalna Grupa Działania Ziemi Człuchowskiej, 

przygotowane są wnioski o dofinansowanie na przedsięwzięcia. Ochrona różnorodności biologicznej 

obszarów cennych przyrodniczo, likwidacja gatunków inwazyjnych na terenie parku o charakterze leśnym 

w Człuchowie, położonego w obszarze chronionego krajobrazu Jezior Człuchowskich wraz z 

uporządkowaniem drzewostanu wysokiego. Budowa i rozbudowa infrastruktury kąpielisk, 

zagospodarowanie kąpieliska miejskiego w Człuchowie, i jedno miejsce postojowe przystosowane do 

potrzeb osób ze szczególnymi potrzebami. To dotyczy kempingu i miejsca na karawaning. W zakresie 

organizacji i promocji miasta w okresie sprawozdawczym zainicjowano cykl dni otwartych na basenie dla 

mieszkańców Człuchowa. Celem tej inicjatywy było umożliwienie mieszkańcom w lokalnej społeczności 

promowanie aktywności fizycznej oraz zachęcanie do regularnego korzystania z obiektów sportowych. i 

promocję zdrowego stylu życia. Dni otwarte odbyły się z okazji Dnia Babci i Dziadka, 21 i 22 stycznia, z 

pływalni skorzystało wówczas 138 osób. Kolejne dni otwarte zorganizowane były dla dzieci i młodzieży w 

czasie ferii zimowych, w cztery wyznaczone dni basen odwiedziło ponad 1300 osób, właściwie suma jest 

bliżej 1400. Kolejnym wydarzeniem zorganizowanym na basenie w Człuchowie były atrakcje z okazji Dnia 

Kobiet. W piątek, 7 marca odbyły się zajęcia grupowe Aqua Fitness, których skorzystało ponad 70 pań, 

wszystkie Wydarzenia cieszyły się sporym zainteresowaniem i przyciągnęły także osoby, które nigdy 

wcześniej nie korzystały z basenu. Z okazji wspomnianego Dnia Kobiet zorganizowano także seans filmowy 

w nowo otwartym kinie. Film obejrzało ponad 200 pań. W związku z przejściem na emeryturę dyrektorki 

Miejskiego Środka Pomocy Społecznej w Człuchowie, Pani Ewy Osińskiej, burmistrz miasta z dniem 28 

lutego bieżącego roku powierzył obowiązki dyrektora MOPS-u w formie awansu wewnętrznego Pani 

Danucie Czajkowskiej. Ponadto, i to jest najważniejsze dla nas, że w dniu 17 marca bieżącego roku zakończył 

się nabór wniosków do Człuchowskiego Budżetu Obywatelskiego. Mieszkańcy zgłosili 13 propozycji różnego 

rodzaju na łączną kwotę ponad 717 tys. zł. Ocena zgłoszonych projektów zostanie wykonana do dnia 17 

kwietnia bieżącego roku i podana do publicznej wiadomości. Miasto Człuchów w Powiecie ma najniższy 

wskaźnik zadłużenia, to jest 17,5% w stosunku do dochodów przy najniższych opłatach za odpady i niskich 

podatkach, żeby nie powiedzieć najniższych podatkach w Powiecie. Na uzyskanie takich wskaźników 

ogromny wpływ ma rekordowe dofinansowanie ze środków zewnętrznych, w tym unijnych. Od dnia 5 

marca do 4 kwietnia bieżącego roku trwa nabór chętnych na lokale mieszkalne wybudowane w ramach 

rządowego programu społecznych inicjatyw lokalnych. Do dnia 19 marca złożonych zostało 32 wnioski o 

ustalenie uprawnienia do zawarcia umowy najmu lokali, a przypomnę, że mieszkań w ramach programu 

SIM wybudowano 28 i będą oddawane najemcom w maju. Wykonawca deklaruje się, że roboty zakończy 

na początku maja. My jako miasto przygotujemy listę ewentualnych najemców, natomiast umowy Między 

SIM-em a najemcami będą podpisywane najprawdopodobniej albo w Malborku, albo w Człuchowie i 

miasto już w tym nie będzie uczestniczyło, jeśli chodzi o podpisywanie umów z najemcami. I teraz jeszcze 
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proszę o takim telegraficznym skrócie, bo sporo było powiedziane na ostatniej Komisji Budżetu w sprawie 

inwestycji, aby Pan Wiceburmistrz Tomasz Kowalczyk przedstawił sytuację, jaka wygląda w mieście 

dotycząca naszych bieżących inwestycji. Dziękuję bardzo. 

T. Kowalczyk, zastępca Burmistrza : na wstępie jeszcze dopowiem, bo widziałem tutaj zdziwienie niektórych 

radnych, jak burmistrz przeczytał odnośnie podziałów na ulicach Zasadzkiego i Kozioła. Są to ulice od ulicy 

Koszalińskiej z tyłu za firmą Stec Karton. Tylko na marginesie tu pomyłki nie było, takie ulice w Człuchowie 

są. Szanowni Państwo, na komisji budżetu przedstawiałem inwestycje, które planujemy do realizacji na 

terenie miasta Człuchowa, które są realizowane. które składamy wnioski, ale nie wszyscy Państwo w tej 

komisji zasiadają, nie wszyscy Państwo mieli okazję wysłuchać, że tak powiem, mojej wypowiedzi, dlatego 

w telegraficznym skrócie to przedstawię, a mamy co, bo na, że tak powiem, dzień dobry, prezentacja już 

jest. Będziemy się mierzyli z bardzo dużą inwestycją, mianowicie  modernizacją i przebudową PSZOK  w 

Kiełpinie. Miasto na ten cel otrzymało gigantyczne dofinansowanie, bo prawie blisko 18 milionów złotych 

właśnie na budowę PSZOK i punktu napraw i ponownego użycia produktów na terenie zamkniętego 

składowiska w Kiełpinie. Głównym celem tego projektu jest poprawa systemu zarządzania odpadami 

komunalnymi poprzez stworzenie nowoczesnej infrastruktury, która umożliwi selektywne zbieranie 

odpadów komunalnych oraz ich ponowne wykorzystanie przez punkt napraw i ponownego użycia 

produktów. ale przede wszystkim zatrzymanie drastycznych podwyżek za odpady komunalne. Planowana 

budowa PSZOK oraz punktu napraw ma na celu uzupełnienie istniejącego systemu gospodarowania 

odpadami, zwiększenie funkcjonalności obiektów, bezpieczeństwa pod względem pożarowym oraz 

zwiększenie poziomów odzysku i recyklingu, a także transformację w kierunku modelu gospodarki obiegu 

zamkniętego. Przyjęcie takiego modelu pozwoli miastu osiągnąć wymierne korzyści środowiskowe, a 

mieszkańcom pozwoli zaoszczędzić na opłatach z tytułu wywozu za śmieci. Projekt obejmuje budowę 

kompleksu infrastrukturalnego stanowiącego Centrum Gospodarki Obiegu Zamkniętego, w skład którego 

wchodzą budynki jednokondygnacyjne o różnych funkcjach, takie jak magazyny, pomieszczenia 

administracyjne, socjalne, a także pomieszczenia warsztatowe i wystawiennicze. zadaszone wiaty oraz 

otwarte place do magazynowania odpadów. Całość będzie zintegrowana z infrastrukturą zrównoważonego 

rozwoju obejmująca między innymi instalacje fotowoltaiczne, oświetlenie LED oraz błękitno zieloną 

infrastrukturą. Aktualnie problemem na terenie miasta i gminy Człuchów jest niewystarczająco rozwinięty 

system gospodarki odpadami w sposób selektywny, a niestety wymogi prawne nakładają na gminy 

obowiązek właściwego gospodarowania tymi odpadami. w tym odzysku i recyklingu, co wymaga 

modernizacji i rozbudowy infrastruktury wraz z prowadzeniem rozwiązań takich jak punkt napraw i 

ponownego użycia produktów. Brak takich adekwatnych możliwości gospodarowania odpadami może 

skutkować nie tylko karami finansowymi dla każdej z gmin, ale również negatywnymi konsekwencjami dla 

środowiska i zdrowia mieszkańców. Dlatego też istnieje pilna potrzeba realizacji tego projektu, który 

skutecznie odpowiada na te wyzwania i zagwarantuje mieszkańcom odpowiednie warunki gospodarowania 

odpadami w dużo wyższym standardzie niż aktualnie się to odbywa. Istniejący system nie spełnia już 

współczesnych standardów, a nie rosnących potrzeb społeczności lokalnej, a mieszkańcy potrzebują 

nowoczesnych i dostosowanych do wymagań infrastrukturalnych rozwiązań, większego komfortu 
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użytkowania, który będzie ich zachęcał do przywiezienia odpadów, poddania ich selektywnemu zbieraniu 

na miejscu, a także ocenie ich wartości użytkowej i nadania im tak zwanego drugiego życia. Tego typu 

działania wymagają na PSZOK-u zaplecza, infrastruktury, których na chwilę obecną na terenie naszego 

PSZOK-u w Kiełpinie nie ma. W 2013 roku zaadoptowany został budynek tzw. wagowego, który aktualnie 

nie posiada parametrów, które pozwoliłyby na realizację właśnie tego przedsięwzięcia. W związku z czym 

konieczny staje się jego rozbiórka i budowa nowoczesnego obiektu powiązanego funkcjonalnie, który 

stworzy warunki do przyjmowania mieszkańców, oceny przywiezionych produktów lub odpadów, zapewni 

także możliwość naprawienia zarówno przez personel, jak i poprzez udostępnienie miejsca w warsztacie 

zainteresowanym mieszkańcom. oraz tworzy przestrzeń magazynową. Wszystkie te działania umożliwią 

nowe podejście do gospodarowania odpadami, położą nacisk na hierarchię sposobów postępowania z 

odpadami, co przyczyni się do ochrony środowiska. Na etapie realizacji przedsięwzięcia planuje się wykonać 

budynki w technologii prefabrykowanej, kontenerowej oraz tradycyjnej murowanej, natomiast zadaszenia 

z przesłonami jako lekkie konstrukcje stalowe. Planowane przedsięwzięcie dedykowane jest zbieraniu i 

magazynowaniu odpadów oraz przygotowaniu do ponownego użycia i proces ten polegać będzie na 

przyjęciu tych odpadów, magazynowaniu, sprawdzeniu czy przyjęte odpady nadają się do ponownego 

użycia. bez potrzeby ich konserwacji lub naprawy, wydzieleni ze strumienia odpadów produktów, które 

nadają się do ponownego użycia, przeprowadzeniu niezbędnych prac w ramach procesu przygotowania do 

ponownego użycia w stosunku do odpadów, które ich wymagają, np. zabezpieczenia antykorozyjne, 

woskowanie, wymiana uszkodzonych elementów. szpachlowanie, nitowanie, wiercenie, spawanie, 

szlifowanie, magazynowanie produktów przeznaczonych do ponownego użycia i magazynowanie w sposób 

selektywny odpadów powstałych w wyniku procesu przetwarzania. Gospodarka odpadami polega między 

innymi na wytwarzaniu odpadów i gospodarowaniu nimi. W roli wytwórcy odpadów występują mieszkańcy 

miasta i gminy Człuchów, którzy w swoich gospodarstwach domowych wytwarzają odpady komunalne. 

Przez gospodarowanie odpadami rozumie się zbieranie, transport i przetwarzanie odpadów, w tym 

sortowanie. Zbieranie w rozumieniu ustawy o odpadach to gromadzenie odpadów przed ich transportem 

do miejsc przetwarzania, w tym wstępne sortowanie nieprowadzące do zasadniczej zmiany charakteru i 

składu odpadów i niepowodujące zmiany klasyfikacji oraz tymczasowe magazynowanie odpadów. W 

związku z powyższym, za pomocą wielkogabarytowych kontenerów i pojemników Dostarczane, zbierane, 

selektywne przez mieszkańców miasta i gminy odpady komunalne umieszczane będą w wydzielonych 

miejscach w dedykowanych im budynkach, wiatach na placu. Miejsca te zostaną zabezpieczone przed 

negatywnym wpływem czynników atmosferycznych w celu zapewnienia bezpieczeństwa użytkowania i 

wysokich standardów, w tym dostępności oraz w celu niedopuszczenia do zmiany składu tych odpadów, 

wilgotności czy też nasłonecznienia. Ponowne użycie to działanie polegające na wykorzystaniu produktów 

lub części produktów nie będących odpadami, ponownie do tego samego celu, do którego były 

przeznaczone, w takim celu planuje się budowę punktu napraw i ponownego użycia produktów. I właśnie 

te wszystkie działania, o których tutaj wyżej wspomniałem, będą realizowane w ramach niniejszego 

projektu i wpisują się w następujące typy projektów. Na ekranie macie Państwo projekt zagospodarowania 

terenu, właśnie już planowany do przebudowy budynku PSZOK.  I teraz tak, bramy... Bramę wjazdową na 
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przód mamy tutaj w tym miejscu, tu w tym miejscu budynek w kształcie prostokąta, zaplanowany jest 

budynek właśnie przyjęcia tych produktów oraz magazyny i punkt ponownego, ponownej naprawy tych 

produktów. W tym budynku znajduje się również budynek starego wagowego, to jest ta część tutaj na 

czerwono wykreślona, a tu będzie magazyn odpadów, pomieszczenia wystawiennicze oraz mała sala 

edukacyjna, a też pomieszczenia sanitarne, sanitarno-szatniowe oraz pomieszczenia biurowe. Czwórka, tu 

mamy mobilną wagę najazdową, oczywiście nową do wykonania. Mamy również istniejącą wagę, która tam 

się teraz znajduje na wjeździe do remontu. Istniejący budynek garażu, tu z tyłu mamy taki budynek, on 

będzie planowany jest do rozbiórki. Siedem jeden magazyn odpadów niebezpiecznych. Nowy budynek 

powstanie. Siedem dwa wiata do wypożyczalni przyczepek. Tutaj dalej też państwu powiem, ale w ramach 

projektu zostaną, zostanie zakupionych pięć przyczepek, które będą wypożyczane nieodpłatnie 

mieszkańcom, aby mogli bezpiecznie i komfortowo przywozić swoje produkty na PSZOK. Następny budynek 

to budynek numer osiem, to jest wiata, to jest budynek z rampą rozładunkową i kontenerami. Całość te 

tereny zostaną utwardzone polbrukiem, wszystkie drogi dojazdowe i chodniki. Dziesiątka, tu mamy w tym 

miejscu plac do składowania opon, również utwardzony istniejący zbiornik żelbetowy na odcieki wraz z 

przepompownią ścieków do remontu. Wiata na bioodpady i wiata na kontenery, to mamy tutaj te dwa 

obiekty. Zadaszona rampa rozładowana, odpady budowlane i rozbiórkowe, to mamy tutaj tą rampę, to jest 

najazdowa, zarówno ta jak i ten budynek w konstrukcji stalowej również najazdowy jako rampa. Istniejący 

zbiornik dezynfekcyjny do remontu, to jest tutaj w tej części. Punkt magazynu energii stacji ładowania 

samochodów elektrycznych z agregatem prądotwórczym, to mamy tutaj w tej części, tu mamy całą farmę 

fotowoltaiczną. Panele będą znajdować się również na budynku punktu napraw i ponownego użycia 

produktów. Mamy też zespół dwóch wiat wystawienniczych, to jest tutaj to miejsce na zewnątrz, wiaty w 

konstrukcji drewnianej, rzucie prostokąta i to miejsca są wystawiennicze na odpady, które będą 

przygotowane do ponownego użycia tych produktów. Całość, infrastruktura towarzysząca, niezbędne 

instalacje, ogrodzenie, zieleń, zakup kontenerów, a także miejsca parkingowe, które znajdują się tutaj w 

tym miejscu przed bramą wjazdową, w tym oczywiście jedno miejsce dla osób z niepełnosprawnościami. 

Projektowane jest również uzbrojenie terenu w niezbędne instalacje wodociągowe, kanalizacyjne, 

elektryczne, teletechniczne, zapewniające doprowadzenie niezbędnego medium oraz odprowadzenie w 

sposób kontrolowany zanieczyszczeń. Ponadto w ramach niniejszego projektu przewidziano montaż 

instalacji pomp ciepła z pionowym źródłem ciepła, magazyny energii, panele fotowoltaiczne oraz sieci 

między obiektowe. Przewidziano także zakup wyposażenia. O tym już mówiłem wcześniej i planowany jest 

zakup śmieciarki typu bramowiec. Będzie to pojazd ekologiczny, zeroemisyjny, przeznaczony wyłącznie do 

selektywnego zbierania odpadów komunalnych oraz tzw. drugi pojazd elektryczny transportowy na terenie 

służącej jak tzw. taki mobilny PSZOK. W ramach projektu zakupione zostaną również kontenery KP-10, KP-

7, kontenery 1100 litrów do selektywnej zbiórki odpadów, pojemniki na odpady niebezpieczne, gaśnice i 

sorbenty. Wyposażone zostaną także pomieszczenia w sprzęt, w meble biurowe, sprzęt komputerowy, 

socjalno-sanitarne pomieszczenia. Wyposażone zostaną również warsztaty, w niezbędny sprzęt, narzędzia 

do naprawy produktów. W ramach wyposażenia też planowany jest zakup pięciu przyczepek służących do 

wypożyczenia oraz zestawy narzędzi do wypożyczania mieszkańcom do własnej gospodarstw domowych. 
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W ramach projektu przewidziano również działania edukacyjne i tutaj zaplanowano opracowanie 

merytoryczne realizacją trzech filmów edukacyjnych o gospodarce obiegu zamkniętego z podziałem na 

grupy przedszkola, szkoły podstawowe, szkoły średnie oraz osoby dorosłe. Będą również szkolenia w 

zakresie GOZ dla pracowników Urzędu Miejskiego, Urzędu Gminy, Przedsiębiorstwa Komunalnego i Zakładu 

Gospodarki Komunalnej w Człuchowie. Będą również szkolenia w zakresie podniesienia wiedzy i 

kompetencji dla mieszkańców poprzez realizację w miejscu wystawienniczym, gdzie będą się odbywały 

akcje typu pchli targ, stałej ekspozycji dobrych praktyk, pokazowy kompostownik, klatka meteorologiczna 

z wyposażeniem, stałe tablice edukacyjne na temat obiegu materii, obiegu energii, cyklu życia produktów 

oraz schemat technologiczny obiektów. Natomiast w ramach działań informacyjno-promocyjnych 

przewidziano zamieszczanie informacji i aktualizacja informacji na stronie internetowej, montaż tablic 

informacyjnych, pamiątkowych oraz wykonanie reklam na autobusach miejskim i autobusach gminnym. 

Istotnym elementem tego projektu jest stworzenie właśnie tego punktu napraw i ponownego użycia 

produktów, który ma na celu wdrożenie i promowanie zasady naprawiaj i używaj ponownie. Dzięki temu 

punktowi użyte urządzenia oraz sprzęt domowy będą mogły być poddawane naprawom. i przygotowane 

do ponownego użytku, co przyczyni się do redukcji ilości odpadów oraz zmniejszenia negatywnego 

oddziaływania na środowisko. Będzie możliwe jednocześnie organizowanie wymiany produktów o 

wartościach użytkowych jako pchli targ z wykorzystaniem przestrzeni wystawienniczej wewnątrz obiektu 

oraz na zewnątrz w okresie sprzyjających warunków atmosferycznych. Dzięki realizacji projektu miejsce to 

ma szansę na zintegrowanie różnych działań i osób wokół nieodpłatnej wymiany sąsiedzkiej rzeczy, ale 

również produktów z własnych upraw ogrodowych i polowych w przypadku nadwyżek. Projekt zakłada 

również wyposażenie kompleksów w urządzenia takie jak panele fotowoltaiczne, co stanowi istotny 

element dbania o zrównoważone wykorzystanie energii oraz redukcję gazów cieplarnianych. Tu jeszcze 

kilka słów chciałbym powiedzieć na temat funkcjonowania PSZOK-ów. Jak sami państwo wiecie PSZOK 

aktualnie funkcjonuje w każdy poniedziałek, środę i piątek od godziny 12 do 17. To jest zgodne z podjętą 

uchwałą Rady Miejskiej w 2022 roku w sprawie regulaminu. Ta sama uchwała reguluje również Jakie 

odpady mogą być przywożone na PSZOK i w jakich ilościach. Po realizacji tego projektu planuje się 

dodatkowo rozszerzenie rodzajów odpadów o zużyte w gospodarstwach domowych oleje, tłuszcze jadalne, 

środki ochrony roślin przeterminowane i niewykorzystane w gospodarstwach domowych, farby, tłuszcze, 

farby drukarskie, kleje, lepiszcze, żywice wytworzone w gospodarstwach domowych oraz produkty 

przeterminowane lub przydatne do spożycia. Dodatkowo planowane jest również rozszerzenie istniejących 

odpadów w grupach 15, 17 i 20. Są to opakowania plastikowe, budowlane i komunalne w celu 

dokładniejszej jeszcze ich segregacji tych odpadów. Nie planuje się natomiast ograniczenia ilości 

przyjmowanych odpadów z zastrzeżeniem oczywiście funkcjonującej uchwały. Planowana jest natomiast 

zmiana częstotliwości przywożenia odpadów na PSZOK i po realizacji projektu PSZOK będzie czynny od 

wtorku do piątku od godziny dwunastej do siedemnastej i dodatkowo będzie czynny również w sobotę od 

godziny ósmej do trzynastej. Także nieczynny będzie tylko w poniedziałki i w niedzielę. W takim wielkim, 

telegraficznym skrócie, Szanowni Państwo, to inwestujemy w ten PSZOK, żeby mieszkańcy mogli łatwiej, 

szybciej, bezpiecznie i komfortowo przywozić swoje produkty na PSZOK. Te produkty będą poddawane 
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większej segregacji, co pozwoli nam na więcej zatrzymanie tych odpadów na PSZOK, a mniej pojedzie do 

ZZO do Chojnic, a to natomiast przełoży się na ceny za odpady komunalne dla naszych mieszkańców. Jeszcze 

kilka informacji w zakresie inwestycji na terenie miasta. Szanowni Państwo realizujemy przebudowę ulicy 

Królewskiej. Tutaj zadanie realizowane jest w formule zaprojektuj i wybuduj. Po lewej stronie mamy 

wizualizację jak ta ulica będzie wyglądała po przebudowie. Teraz jesteśmy w trakcie prac. Wykonana została 

już na tym odcinku od Placu Bohaterów do Rynku kanalizacja deszczowa, wodociąg. Trwa już obramowanie 

nawierzchni oraz wykonywane będą podbudowy. Kolejne zadanie budowa pełnowymiarowej hali 

sportowej przy Szkole Podstawowej w Człuchowie. Wartość zadania 8 milionów 600 tysięcy złotych, 

dofinansowanie 70 procent z Ministerstwa Sportu, program Olimpia w ramach w ramach tego zadania 

powstanie nowa pełnowymiarowa hala sportowa o nawierzchni sportowej bezpiecznej. Będzie również 

wybudowany łącznik do szkoły. W łączniku znajdą się szatnie, sanitariaty. Cały obiekt będzie wyposażony w 

niezbędny sprzęt. Będą trybuny, strzelnica laserowa, wykładzina ochronna na sale, scena rozkładana. 

boiska do siatkówki, do piłki nożnej, do piłki ręcznej, do koszykówki oraz do tenisa ziemnego. Tu jeszcze 

Państwu pokażę. W trakcie prac jesteśmy teraz, cała bryła budynku już jest przykryta dachem, ściany 

również. Trwają aktualnie instalacje elektryczne oraz instalacje sanitarne wewnątrz obiektu oraz prace na 

zewnątrz związane z zagospodarowaniem terenu. Kolumbarium. Szanowni Państwo, tu już Burmistrz o tym 

wspominał w swoim sprawozdaniu. Trwa już budowa nowego, drugiego kolumbarium na cmentarzu. 

Obiekt będzie identyczny, jaki był wybudowany trzy lata temu na 80 nisz. W każdej niszy będzie można 

maksymalnie zmieścić cztery urny. Tak tylko dla wiadomości na marginesie powiem, że jeden nagrobek to 

powierzchnia około 4 metrów kwadratowych razy, tu mamy 320 jakby nagrobków, to mamy ponad 1200 

metrów kwadratowych. Zyskujemy powierzchni cmentarza dzięki takiemu kolumbarium i w planach 

inwestycyjnych mamy już na ten rok do Szanownej Rady przedłożyliśmy budżet o zabezpieczenie środków 

na opracowanie dokumentacji projektowej na właśnie kolejne dwa takie same kolumbaria. A już mamy 

zapisy w przedsiębiorstwie komunalnych ponad 100 osób już jest zapisanych zainteresowanych tym 

obiektem także trzeba to realizować. Kolejne, kolejna informacja. Szanowni Państwo, biblioteka publiczna. 

Tutaj tą wypowiedź na trzy części chciałbym podzielić. W pierwszej części dziękuję mieszkańcom, którzy w 

ubiegłym roku w wyborach do parlamentu byli mocno zaangażowani i dzięki temu uzyskaliśmy bon 

frekwencyjny w wysokości 500 tysięcy złotych. To było przeznaczone na remont biblioteki, pomieszczeń, 

sal, korytarzy, toalet. wewnątrz obiektu. Pani dyrektor z tego tytułu jest bardzo zadowolona. Druga rzecz 

to wolontariusze, którzy pracowali przy księgozbiorach, przy układaniu tych księgozbiorach na nowych 

regałach, w nowych pomieszczeniach i było ich ponad 40 osób i tu właśnie są zdjęcia ze spotkania z tymi 

wolontariuszami, którym Burmistrz dziękował za swój wkład w tą akcję. Tu macie Państwo zdjęcia 

poglądowe, jak ta biblioteka teraz po przebudowie i remoncie wewnątrz wygląda. Tu mam jeszcze taką 

małą informację od Pani Dyrektor. Wypożyczalnia dla dorosłych została przeniesiona do pomieszczenia po 

byłej czytelni naukowej, przez co zyskała więcej miejsca, a duże szklane drzwi między dwoma 

pomieszczeniami dały więcej światła i pozwoliły lepiej wyeksponować księgozbiór. To jest tutaj te szklane 

drzwi właśnie w tym miejscu. Następnie czytelnia internetowa została przeniesiona na pierwsze piętro. 

Użytkownicy mają do dyspozycji trzy stanowiska komputerowe. Można tam też odpłatnie skorzystać z 
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usługi Ksero, drukowania czy też laminowania dokumentów. Ponadto mieści się tam kącik prasowy 

Księgozbioru Literatury Popularnonaukowej. Natomiast wypożyczalnia dla dzieci, oprócz tradycyjnego 

miejsca, gdzie można wypożyczyć książki, mieści się tam mała sala zabaw. Zakupiono również nowe stoły z 

krzesełkami dla dzieci i młodszych. Utworzono również salę warsztatową, gdzie można prowadzić 

kameralne spotkania czy warsztaty. Jest to również przestrzeń dla dzieci i młodzieży, gdzie będą 

prowadzone zajęcia z klockami Lego czy interaktywne warsztaty z wykorzystania multimedialnego 

projektora. Ja tutaj uzupełnię tylko, że słowa podziękowania też należą się całej załodze Miejskiej Bibliotece, 

Miejskiej Biblioteki, łącznie z Panią Dyrektor, ponieważ naprawdę pracowali w niekomfortowych 

warunkach i, żeby nie powiedzieć, że w bardzo trudnych, dali radę. Wśród wolontariuszy ponad 40 

osobowych było dwoje radnych, pani Nina Dudek i tutaj pan Henryk Krusiński. Również wam w imieniu 

mieszkańców i swoim serdecznie dziękuję. Muszę powiedzieć, że jak dziękowałem, to głos mi się łamał, 

ponieważ taka akcja mieszkańców, gdzie pani dyrektor potwierdziła, że ani pani dyrektor nie prosiła, ani ja 

ani pan przewodniczący nie prosił o pomoc, a mieszkańcy poczuli taką potrzebę wsparcia i całej załogi 

biblioteki i nas w tym, żeby to uporządkować w ekspresowym tempie i żeby mogła biblioteka funkcjonować 

dla dobra naszych mieszkańców. Jeszcze raz dziękuję bardzo. Ja mam już ostatnią wiadomość odnośnie 

Centrum Opiekuńczo-Mieszkalnego, to już jak państwo wiecie miasto otrzymało dofinansowanie na to 

zadanie. Aktualnie pracujemy nad przygotowaniem dokumentacji projektowej i tak jak powiedziałem na 

komisji budżetu nad przygotowaniem przetargu i tak jak powiedziałem na komisji budżetu przetarg zostanie 

ogłoszony do końca tego miesiąca. Dziękuję bardzo. 

 

 

Ad pkt 3 

Sprawozdanie z pracy Przewodniczącego Rady Miejskiej w okresie międzysesyjnym 

 

Przewodniczący M. Przyszlak: Dziękuję bardzo Panie Burmistrzu, dziękuję Panie Wiceburmistrzu. Płynnie 

przejdziemy do punktu trzeciego, sprawozdanie z pracy przewodniczącego Rady Miejskiej w okresie 

międzysesyjnym. Ja zdecydowanie krócej. Ale jeszcze zanim przejdę, Szanowni Państwo, chciałbym 

przywitać trzech praktykantów, którzy są u nas tutaj na praktykach jako informatycy ze Szkoły Agrobiznesu. 

Witajcie, miło was widzieć na sesji. Wierzymy, że w tym fajnym miejscu, jakim jest Urząd Miasta, nauczycie 

się dużo fajnych rzeczy, no i że z Człuchowem po studiach wiążecie nadzieje, więc witajcie. W związku ze 

sprawozdaniem, Koordynacja pracy Rady Miejskiej oraz reprezentowanie Rady Miejskiej na zewnątrz 

podczas różnego rodzaju wydarzeń kulturalnych i sportowych. Pisma, które wpłynęły do Biura Rady. 13 

lutego 2025 roku pismo z Kancelarii Prezesa Rady Ministrów o przekazaniu uchwały w sprawie budowy Via 

Pomerania do Ministerstwa Infrastruktury. 14 lutego 2025 roku wniosek mieszkańca o wyjaśnienie sprawy 

dotyczącej zabudowy działek 1.3 i 1.5 przy ulicy Kamiennej. 26 lutego pismo w sprawie obchodów 

osiemdziesięciolecia wyzwolenia miasta, 28 lutego odpowiedź pana burmistrza w sprawie finansowania 

plenum malarskiego, 4 marca odpowiedź Ministerstwa Infrastruktury w sprawie apelu Rady Miejskiej 

dotyczącego budowy drogi szybkiego ruchu Via Pomerania, 5 marca pismo Komendanta Powiatowej Policji 
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w Człuchowie przekazane przez burmistrza w sprawie dofinansowania z budżetu miejskiego zakupu 

samochodu dla Policji. 5 marca petycja wniesiona przez Ogólnopolskie Zrzeszenie Sędziów z siedzibą w 

Łodzi w sprawie obrony konstytucyjnej zasady niezawisłości i niezależności sędziów polskich. 17 marca list 

otwarty Niezależnego Samodzielnego Związku Zawodowego listonoszy Poczty Polskiej w sprawie 

konsekwencji likwidacji placówek pocztowych oraz ograniczenia dostępu do usług pocztowych. Zgodnie z 

ustaleniami w maju macie Państwo dostęp do tych dokumentów w Biurze Rady. Jeżeli chcecie się z nimi 

zapoznać, oczywiście możecie się z nimi zapoznać. Regularny sposób spotkania mieszkańców podczas 

dyżurów przewodniczącego i wiceprzewodniczącego w piątki. Oraz pierwszy raz odbyło się spotkanie 

radnych, wszystkich radnych Rady Miejskiej zaproszeni byli wszyscy radni i mieszkańcy w dniu 10 marca 

2025 roku. Przejdziemy do punktu czwartego, sprawozdanie spraw stałych Komisji Rady Miejskiej. 

 

Ad pkt 4 

Sprawozdanie z prac stałych komisji Rady Miejskiej 

 

Przewodniczący M. Przyszlak : Przejdziemy do punktu czwartego, sprawozdanie spraw stałych Komisji Rady 

Miejskiej. Poproszę przewodniczącą Komisji Planowania Budżetu Infrastruktury Miejskiej, Panią Małgorzatę 

Kucharską-Zemke. 

M. Kucharska-Zemke, Przewodnicząca komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej : Komisja 

Planowania Budżetu Infrastruktury Miejskiej prowadziła obrady w dniu 14 marca. Przedmiotem obrad 

komisji był następujący zakres ustaleń. Został powołany skład zespołu w celu realizacji pilotażowego 

programu w zakresie budowy, remontu i przebudowy infrastruktury drogowej w mieście Człuchów. 

Wyznaczono pierwszy termin spotkania zespołu na dzień 20 marca. Komisja zapoznała się z obecnymi 

programami inwestycyjnymi, które zostały zaprezentowane przez Pana Wiceburmistrza Tomasza 

Kowalczyka, realizowanymi przez Miasto Człuchów z udziałem środków zewnętrznych. Miasto obecnie jest 

zaangażowane w realizację ośmiu projektów inwestycyjnych o łącznej wartości ponad 50 mln zł. Wartość 

przyznanych środków zewnętrznych jest na kwotę ponad 35 mln zł, co stanowi średnio ponad 70% łącznego 

poziomu dofinansowania do zadań. Ponadto przedstawiono również planowany zakres wnioskowania o 

środki zewnętrzne na kolejne lata i przyznane środki mają wpływ na rozwój zarówno infrastruktury 

miejskiej, ochronę środowiska oraz rozwój kompetencji miękkich, co potwierdza tym samym zgodność 

działań ze strategią rozwoju lokalnego. Dokonano również rozpoznania w zakresie realizacji ustawy o 

utrzymaniu czystości i porządku w gminach w zakresie gospodarki odpadami komunalnymi. Niestety w roku 

2024 dochody z tytułu opłat były mniejsze od poniesionych wydatków. Różnica ta w roku 2024 została 

pokryta nadwyżką z lat ubiegłych. Jednak należy mieć na uwadze fakt ciągle wzrastających kosztów 

gospodarowania odpadami komunalnymi, co stwarza w przyszłości ryzyko podwyżek opłat za wywóz 

odpadów komunalnych. Miasto w celu minimalizacji ryzyka nadmiernych podwyżek za odpady podjęło 

decyzję o realizacji inwestycji w postaci budowy punktu selektywnej zbiórki odpadów komunalnych w 

Kiełpinie. W zakresie wydawania opinii uchwał Komisja zapoznała się z następującymi projektami. Projekt 

uchwały w sprawie zmian w budżecie oraz wieloletniej prognozy finansowej. Do najważniejszych zmian 
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budżetu w zakresie zwiększeń po stronie wydatków można zaliczyć: wprowadzenie w wysokości 150 tys. zł 

pomocy finansowej dla powiatu człuchowskiego na utrzymanie basenu. Warto w tym miejscu zaznaczyć, 

że jest to postulat, który już od 2022 roku jest promowany przez klub radnych, każdy jest ważny i był to 

również jeden z głównych punktów negocjacji planowanego budżetu na rok 2025. Wprowadzono kwotę 40 

tys. zł na dokumentację projektową drogi lawendowej i kamiennej, zgodnie z oczekiwaniami mieszkańców 

przedstawionymi do Komisji Budżetu w dniu 4 lutego 2025 roku. W ramach zadania budowy PSZOK wraz z 

punktem napraw i ponownego użycia produktów w Kiełpinie wprowadzono kwotę około 3 mln 698 tys. zł. 

W zakresie najważniejszych zmniejszeń po stronie wydatków zalicza się w celu optymalizacji podatkowej 

budowa kanalizacji na ulicy Traugutta została przeniesiona do realizacji dla przedsiębiorstwa komunalnego, 

co spowodowało zmniejszenie wydatków po stronie budżetu miasta o kwotę 4,5 mln zł. Na tym tle jedną z 

najważniejszych zmian budżetowych jest rezygnacja z kredytu i zastąpienie go wolnymi środkami w 

wysokości 7 milionów 700 tysięcy złotych. Efektywność tego rozwiązania przyczynia się do zmniejszenia 

planowanego zadłużenia miasta, a mając na uwadze obecny poziom stóp procentowych, rozwiązanie to 

jest tym samym wyrazem optymalnego zarządzania finansami publicznymi. Pozytywnie zaopiniowano 

projekt uchwał w zakresie zmian odnośnie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego oraz 

przystąpienia do gminnego programu rewitalizacji dla gminy miejskiej Człuchów na lata 2025 i 2030. 

Komisja dokonała również rozpoznania wniosku w zakresie założeń do projektu uchwały w sprawie 

zwolnień od podatku od nieruchomości w ramach pomocy de minimis, mając na uwadze słuszność 

proponowanego rozwiązania, ale równocześnie jego długoterminowy wpływ na budżet miasta, ustalone, 

że na kolejnych obradach komisji zostaną omówione założenia do uchwały proinwestycyjnej, które 

uwzględniają zarówno warunki do spełnienia przez przedsiębiorców w ramach efektu zachęty oraz benefity 

odpowiadające spełnieniom tych warunków. Wszystkie uchwały analizowane na komisji zaopiniowano 

pozytywnie. Dziękuję. 

A. Taizari, Przewodnicząca Komisji Spraw Społecznych : . Komisja Spraw Społecznych obradowała w dniu 17 

marca i na tej, podczas posiedzenia komisji wysłuchaliśmy sprawozdania z realizacji Gminnej Strategii 

Problemów Społecznych Miasta Człuchowa na lata 2021-25, za rok 2024, sprawozdania z działalności 

Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej za rok 2024, oraz z realizacji ustawy o wspieraniu rodziny na lata 

2022-2024 w roku 2024. Wysłuchaliśmy również sprawozdania z działalności środowiskowego domu 

samopomocy za rok 2024. oraz sprawozdania z realizacji programu Gminnej Komisji Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych i Narkomanii również za rok 2024. Podczas tego posiedzenia komisji mieliśmy do 

zaopiniowania trzy projekty uchwał. Jako pierwszy to był projekt uchwały w sprawie gminnego programu 

wspierania rodzin na lata 2025-2027, który został przez Komisję przyjęty pozytywnie. Kolejny projekt 

uchwały w sprawie rocznego programu opieki nad zwierzętami również zaopiniowany pozytywnie przez 

komisję i ostatni to był projekt uchwały w sprawie warunków zezwolenia na działalność w zakresie ochrony 

zwierząt. Ten również został przyjęty przez komisję pozytywnie. Dziękuję. 

K. Muszyńska , Przewodnicząca Komisji Kultury Edukacji i Sportu : Komisja Kultury, Edukacji i Sportu 

obradowała w dniu 18 marca 2025 roku w nowo wyremontowanym Kinie Uciecha. Miejsce nie było 

przypadkowe, gdyż celem było omówienie sprawozdania z działalności Miejskiego Domu Kultury za rok 
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2024, kalendarza imprez na rok 2025, z dokładnym omówieniem Dni Czuchowa i analiza finansowa z 

pierwszego miesiąca funkcjonowania Kina Uciecha. W miłej atmosferze zgodnie wypracowaliśmy kilka 

porozumień. Pierwsze, Dni Czuchowa. Komisja Kultury, Edukacji i Sportu wraz z Panem Dyrektorem 

Miejskiego Domu Kultury, Adamem Bondarenko, wypracowały stanowisko odnośnie Dni Człuchowa w 2025 

roku, których główną atrakcją będzie koncert Gwiazdy Wieczoru. Zgodnie z podziałem zadań, Pan Dyrektor 

Miejskiego Domu Kultury zobowiązał się do wyszukania gwiazdy w wyznaczonym budżecie. 2. Rozwój i 

funkcjonowanie kina. Pan dyrektor Miejskiego Domu Kultury na naszą prośbę przedstawił nam aktualny 

stan organizacyjno-finansowy Kina Uciecha i wskazał jego mocne i słabe strony. W celu stałej analizy 

kondycji finansowej kina następne spotkanie w ramach komisji ustalono na koniec września 2025. 3. 

Regulamin przyznawania wejściówek na basen. Przewodniczący Rady Miejskiej w Człuchowie, pan Mariusz 

Przyszlak przedstawił koncepcję wewnętrznego regulaminu dotyczącego przyznawania biletów w ramach 

wsparcia Człuchowskiego Basenu. Projekt uwzględnia potrzeby wszystkich mieszkańców Człuchowa i grup 

społecznych, zapewniając transparentność i równość w dostępie do basenu. Koncepcja przedstawiona 

przez pana przewodniczącego uzyskała jednogłośną akceptację członków komisji i trafiła do pracowników 

merytorycznych z Urzędu Miasta celem wypracowania ostatecznej wersji. Dziękuję. 

Cz. Drozd : Przewodniczący Komisji Rewizyjnej : W okresie międzysesyjnym komisja rewizyjna nie 

obradowała. Dziękuję. 

R. Lewicki, Przewodniczący Komisji Skarg Wniosków i Petycji : Komisja Skarg Wniosków i Petycji w okresie 

międzysesyjnym nie obradowała. Dziękuję.  

 Przewodniczący M. Przyszlak : Czy ktoś z Pań lub Panów Radnych ma pytania i do Pana Burmistrza i do 

Wiceburmistrza lub do mnie lub do przewodniczących komisji? Jeżeli nie, to przejdziemy płynnie do punktu 

piątego. 

 

Ad pkt 5 

Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w tym : 

sprawozdanie z realizacji Gminnej Strategii Problemów Społecznych Miasta Człuchowa na lata 2021-

2025 za 2024 rok 

 roczne sprawozdanie z realizacji zadań z zakresu wspierania rodziny za 2024 rok 

sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Wspierania Rodziny 2022-2024 w roku 2024 

 

Przewodniczący M. Przyszlak : Sprawozdanie z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej, w tym 

trzy sprawy, jakby pierwsze sprawozdanie z realizacji gminnej strategii problemów społecznych, roczny 

sprawozdanie z realizacji zadań z zakresu wspierania rodziny oraz sprawozdanie z realizacji gminnego 

programu wspierania rodziny. Poproszę Panią Dyrektor o kilka słów. 

D. Czajkowska, Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej : Szanowni Państwo, szczegółowe 

sprawozdania z działalności Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej, sprawozdanie z realizacji gminnej 

strategii problemów społecznych, a także roczne sprawozdanie z realizacji zadań z zakresu wspierania 

rodziny zostały złożone i szczegółowo omówione na komisji. Dzisiaj przedstawię Państwu w skrócie te 
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sprawozdania. W roku 2024 Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej w Człuchowie dysponował budżetem 18 

milionów 212 tysięcy 854 tysiące i 61 groszy. Z czego 4 miliony 824 tysiące 627 złotych pochodziły z… był 

to wkład własny gminy. Jeżeli chodzi o Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej w Człuchowie, jego zadania 

realizują trzy działy. Jest to dział pomocy społecznej, dział świadczeń rodzinnych, a także dział finansowo-

kadrowy. Dział pomocy społecznej realizuje zadania w formie świadczeń pieniężnych i niepieniężnych, jeżeli 

chodzi o świadczenia pieniężne, wypłacamy zasiłki celowe, zasiłki okresowe i zasiłki stałe, a jeżeli chodzi o 

świadczenia niepieniężne, tutaj realizujemy pracę socjalną, sprawienie pogrzebu, może też być pożyczka na 

ekonomiczne usamodzielnienie, ale w zeszłym roku żaden wniosek o taką pożyczkę nie wpłynął. Dział 

świadczeń rodzinnych. Dział świadczeń rodzinnych realizuje następujące zadania, wypłaca zasiłki rodzinne, 

świadczenia pielęgnacyjne, zajmuje się funduszem alimentacyjnym, kartą dużej rodziny. Dział finansowo-

kadrowy zajmuje się kompleksową obsługą zadań całego ośrodka. W strukturach Miejskiego Ośrodka 

Pomocy Społecznej znajdują się ośrodki wsparcia, takie jak noclegownia oraz mieszkanie chronione. Miejski 

Ośrodek Pomocy Społecznej współpracuje w zakresie realizacji swoich zadań z innymi instytucjami, dla 

przykładu Powiatowym Urzędem Pracy, Urzędem Miasta, Poradnią Psychologiczno-Pedagogiczną, 

szkołami, sądem. W strukturach Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej mieści się również Uniwersytet III 

wieku, który został powołany uchwałą w roku 2018. I jeżeli chodzi o rok 2024, w ramach Uniwersytetu 

odbyło się 8 wykładów, 1 warsztat, 2 wyjazdy studyjne i jedno laboratorium. Miejski Ośrodek Pomocy 

Społecznej w Człuchowie w 2024 roku realizował następujące programy: Asystent osobisty osoby z 

niepełnosprawnością, opieka wytchnieniowa, program opieka 75+, a także program korpus wsparcia. Były 

to usługi sąsiedzkie. Zajmujemy się również obsługą zespołu interdyscyplinarnego, a także pomagamy 

obywatelom Ukrainy i tutaj głównie była to wypłata zasiłków rodzinnych, a także sprawowanie nadzoru nad 

opiekunami tymczasowymi, którym sąd powierzył opiekę nad małoletnimi obywatelami Ukrainy. Jeżeli 

chodzi o inne dodatki i świadczenia, które wypłacaliśmy, były to dodatek osłonowy, bon energetyczny, 

ponadto wydajemy zaświadczenia do czystego powietrza. Jeżeli chodzi o wspieranie rodziny, to tutaj 

głównie pomoc świadczą nasze asystentki rodziny, które bezpośrednio zajmują się pomocą, wsparciem i 

pomaganiem osób, rodzin, przede wszystkim, które mają problemy opiekuńczo-wychowawcze. Myślę, że 

pokrótce przedstawiłam wszystkie działania, które realizujemy. Jeżeli są pytania, to chętnie odpowiem. 

Dziękuję Pani Dyrektor. Tak jak tutaj Pani Dyrektor wspomniała, jeżeli ktoś z Państwa ma jakiekolwiek 

pytania, to Pani jest otwarta. Jeżeli nie, to dziękuję ślicznie. Wiem, że obowiązki Panią Dyrektor też wzywają, 

więc jeżeli jest taka potrzeba, to oczywiście można iść i wrócić do obowiązków, więc dziękujemy bardzo za 

obecność. 

 

Ad pkt. 6 

Sprawozdanie z działalności Środowiskowego Domu Samopomocy 

 

Przewodniczący M. Przyszlak : Sprawozdanie z działalności Środowiskowego Domu Samopomocy w związku 

z nieobecnością Pana Dyrektora i informacją od Pani Przewodniczącej Komisji. Rozumiem, że ten temat też 

został omówiony na Komisji.  przejdziemy do punktu 7. 
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Głosowania w sprawie przyjęcia uchwał odbyły się na tabletach, były jawne, imienne, opcje do wyboru 

„za”, „przeciw”, „wstrzymuję się”, raport z przeprowadzonych głosowań stanowi załącznik do niniejszego 

protokołu. 

 

 

Ad pkt 7  

Przedstawienie projektów uchwał, dyskusja i uchwalenie: 

 a) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 2025 rok 

Przewodniczący M. Przyszlak : przejdziemy do punktu 7, przedstawienie projektów uchwał, dyskusja i 

uchwalenie, punkt 7a, zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Miejskiej Człuchów na 

rok 2025. Proszę Panią Przewodniczącą Komisji Planowania Budżetu i Infrastruktury Miejskiej o 

informację o zaopiniowaniu tej uchwały, projektu. 

M. Kucharska-Zemke : Komisja wydała pozytywną opinię w sprawie tego uchwały. Dziękuję. 

Przewodniczący M. Przyszlak: W związku z powyższym przejdźmy do głosowania; 15 głosów za, uchwała 

została przegłosowana jednomyślnie. 

 

    b) w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Człuchów na lata 2025-2034 

 

Przewodniczący M. Przyszlak : Punkt 7b w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Miejskiej Człuchów na lata 2025-2034. Proszę panią przewodniczącą. 

M. Kucharska-Zemke : Tu również komisja wydała pozytywną opinię w sprawie tej uchwały. 

Przewodniczący M. Przyszlak : Jeżeli tak przejdźmy zatem do głosowania, przy 15 głosach za, uchwała 

została przegłosowana jednomyślnie. 

 

            c) w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Człuchowskiemu na bieżące utrzymanie  

                 Samorządowego Basenu Sportowo-Rekreacyjnego w Człuchowie 

Przewodniczący M. Przyszlak: Punkt 7c: w sprawie udzielenia pomocy finansowej powiatowi 

Człuchowskiemu na bieżąco utrzymanie samorządowego basenu sportowo-rekreacyjnego. Proszę Panią 

Przewodniczącą. 

M. Kucharska-Zemke : niezmiennie od roku 2022 podtrzymujemy stanowisko. Komisja wydała pozytywną 

opinię w sprawie uchwalenia tej uchwały. 

Przewodniczący M. Przyszlak: Dziękuję bardzo, przejdźmy zatem do głosowania, przy 15 głosach za, 

uchwała została przegłosowana jednomyślnie. 

 

         d) w sprawie przystąpienia do sporządzenia Gminnego Programu Rewitalizacji dla Gminy 

              Miejskiej Człuchów na lata 2025 -2030 
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Przewodniczący M. Przyszlak: Punkt 7d w sprawie przystąpienia do sporządzenia gminnego programu 

rewitalizacji dla Gminy Miejskiej Człuchów na lata 2025-2030, proszę Panią Przewodniczącą. 

M. Kucharska-Zemke : Również Komisja wydała pozytywną opinię w sprawie uchwały. 

Przewodniczący M. Przyszlak: Dziękuję, przejdźmy zatem do głosowania, przy 15 głosach za uchwała 

została przegłosowana jednomyślnie. 

 

 e) w sprawie przyjęcia „Rocznego programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania  

         bezdomności zwierząt na terenie Gminy Miejskiej Człuchów na rok 2025” 

Przewodniczący M. Przyszlak: W sprawie przyjęcia rocznego programu opieki nad zwierzętami 

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy miejskiej Człuchów na rok 2025 

proszę Panią Przewodniczącą Komisji Spraw Społecznych. 

A.Taizari : Komisja zaopiniowała tę uchwałę pozytywnie. 

Przewodniczący M. Przyszlak: Dziękuję, przejdźmy zatem do głosowania, przy 15 głosach za, uchwała 

została przegłosowana jednomyślnie. 

 

 f) w sprawie określenia wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie 

zezwolenia na prowadzenie działalności w zakresie ochrony przed bezdomnymi zwierzętami oraz 

prowadzenia schronisk dla bezdomnych zwierząt, a także grzebowisk i spalarni zwłok zwierzęcych i ich 

części na terenie Gminy Miejskiej Człuchów 

Przewodniczący M. Przyszlak: Punkt 7f w sprawie określenie wymagań jakie powinien spełniać 

przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie zezwolenia na prowadzenie działalności w zakresie ochrony 

przed bezdomnymi zwierzętami oraz prowadzenia schronisk dla bezdomnych zwierząt, a także 

grzebowisk, spalarni zwłok zwierzęcych i ich części na terenie gminy miejskiej Człuchów. Proszę Panią 

Przewodniczącą. 

A.Taizari : ta uchwała również została zaopiniowana przez komisję pozytywnie. 

Przewodniczący M. Przyszlak: Dziękuję, przejdźmy zatem do głosowania, przy 15 głosach za uchwała 

została przegłosowana jednomyślnie. 

 

 g) w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2025 – 2027 

Przewodniczący M. Przyszlak: punkt 7g w sprawie przyjęcia gminnego programu wspierania rodziny na 

lata 2025-2027. Proszę Panią Przewodniczącą. 

A.Taizari : ta uchwała również została zaopiniowana przez komisję pozytywnie. 

Przewodniczący M. Przyszlak: Dziękuję, przejdźmy zatem do głosowania, przy 15 głosach za, uchwała 

została przegłosowana jednomyślnie. 
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 h) w sprawie zmiany uchwały nr III.15.2024 Rady Miejskiej w Człuchowie z dnia 21 czerwca 2024r.  

         w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

         dla  terenu położonego przy ul. Batorego i ul. Kwiatowej w Człuchowie. 

Przewodniczący M. Przyszlak: ostatnia uchwała w sprawie zmiany uchwały numer 15.2024 Rady Miejskiej 

w Człuchowie z dnia dwudziestego pierwszego czerwca 2024 roku w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla terenu położonego przy ulicy Batorego i ulicy 

Kwiatowej w Człuchowie. Proszę Panią Przewodniczącą Komisji Budżetu. 

M. Kucharska-Zemke : Komisja wydała pozytywną opinię w sprawie tej uchwały. 

Przewodniczący M. Przyszlak: Dziękuję, w  związku z powyższym przejdźmy do głosowania, mamy 15 

głosów za, uchwała została przegłosowana jednomyślnie. 

 

Ad pkt 8 

Wolne wnioski 

Przewodniczący M. Przyszlak: Wyczerpaliśmy projekty uchwał, zatem przejdźmy do punktu 8, wolne 

wnioski. Czy ktoś z pań lub panów radnych ma tutaj chciałby zabrać głos? Poproszę pan radny Kacper 

Ochendal. 

K. Ochendal : Ja mam jeden wniosek od mieszkańca tak naprawdę i przeczytam go może teraz. Dlaczego na 

oficjalnej stronie Urzędu Miasta Facebooku pod postem dotyczącym SIM z dnia 5 marca 2025 roku po kilku 

komentarzach mieszkańców dalsze komentowanie zostało wyłączone. Czy takie działanie nie odbiera 

mieszkańcom możliwości wyrażania swojej opinii. Oficjalna strona urzędu powinna być przestrzenią 

dostępną dla wszystkich, umożliwiającą otwartą dyskusję. Jako mieszkaniec Człuchowa mam prawo do 

swobodnego wyrażania swoich opinii na tematy, które nas dotyczą, zwłaszcza oficjalnym fanpage'u 

stworzonym z myślą o dialogu społecznym. Czy ograniczanie tej możliwości nie narusza zasad wolności 

wypowiedzi, które są fundamentem demokratycznego społeczeństwa. Proszę również o refleksję nad tym, 

jakie działania wpływają na postrzeganie szacunku władz miasta wobec głosu mieszkańców. Komunikacja z 

obywatelami powinna opierać się na wartościach zaufania i dialogu, a ograniczanie dostępu do komentarzy 

może być odbierane jako brak szacunku. Proszę o wyjaśnienie tej sytuacji oraz podjęcie działań, które 

przywrócą przestrzeń do otwartej wymiany poglądów. Tu chodzi o ten post, który był, ja mam screena 

zrobionego. I tu jest jakby, na wszystkie inne posty na stronie fanpage'u na Facebooku mają możliwość 

komentarzy, a tutaj ten nie ma tej możliwości i zostały wyłączone,  

 

Burmistrz poprosił o złożenie wniosku na piśmie i stwierdził, że również na piśmie udzieli na niego 

odpowiedzi. 

 

G. Misztal : Jak wiecie Państwo, spotykamy się wszyscy na dyżurach, każdy radny w określonych terminach 

i na ostatnim dyżurze naszych tutaj piątki radnych było właściwie sporo mieszkańców, zgłosili nam wiele 

różnych propozycji, uwag, ale szczególnie dwie nam się spodobały, dlatego postanowiłam je tu dzisiaj 

Państwu przedstawić. Oczywiście dotyczą one remontu ulicy Królewskiej, po prostu zaproponowano, aby 
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na podłożu umieścić tablicę z mosiądzu albo z innego stopu metali, po prostu z napisami, które identyfikują 

nasze miasto, to znaczy lawendowy jarmark, mistrzostwa motocrossowe, czy Festiwal Boogie Woogie 

miałyby być to tablice wmurowane w podłoże. To jest po prostu taka propozycja, dzisiaj ją przedstawiam i 

radzie i oglądającym nas mieszkańcom może są inne propozycje jakby uatrakcyjnienia deptaka. Druga z 

tego rodzaju propozycji dotyczy odkopania W okolicach gdzieś tam złotego rogu ponoć znajduje się jakaś 

średniowieczna stara studnia. I teraz przy remoncie uważamy, żeby była znakomita okazja na odkopanie tej 

studni, jeżeli by tam warunki pozwoliły i po prostu byłaby to dodatkowa atrakcja turystyczna dla naszego 

miasta. Są mieszkańcy, którzy deklarują, że wskażą mniej więcej miejsce, w którym ta studnia się tam 

znajduje. Kolejny temat również dotyczy ulicy Królewskiej. W ostatnim tygodniu, a właściwie w piątek, 

miałam sześć telefonów, ponieważ została tam zmieniona organizacja ruchu i mieszkańcy mają wiele 

wątpliwości, czy aby na pewno to wszystko jest tak, jak powinno być. Postawiono kilka nowych znaków pod 

znakami tabliczki. Ja tylko powiem, że tak jest tutaj przy wjeździe z ulicy Zamkowej na Królewską pod Górkę, 

gdzie właśnie jest ta część asfaltowa, jest znak bez tabliczki, na szczęście zakaz ruchu. Zanim postawiono 

Ostatnio w piątek nakaz jazdy wprost lub w lewo. Postawiono również przy wejściu do kościoła od ulicy 

Królewskiej zakaz znak stopu, który był wcześniej na Wejhera. Tym sposobem zmieniono 

podporządkowanie ulic. Królewska jest podporządkowana jak u Wejhera z pierwszeństwem przejazdu. Być 

może to są uzasadnione zmiany, ale najwięcej jeszcze kontrowersji budzi postawiony znak na wysokości 

odrodzenia, tutaj zakaz ruchu z tabliczką, że nie dotyczy tam oczywiście służb miejskich zaopatrzenia. osób 

niepełnosprawnych. Znak B1 z mocy prawa nie muszą przestrzegać osoby niepełnosprawne i one dostając 

kartę parkingową są o tym poinformowane, więc uważam, że to jest zbędny zapis. O tym osoby 

niepełnosprawne wiedzą, policjanci wiedzą, a przynajmniej wiedzieć wszyscy powinni. Poza tym te dostawy 

tam od piątej rana już, gdzie jest do dziesiątej możliwość wjazdu, gdzie tam jest czterech fryzjerów, zakład 

fotograficzny, serwis telefonów komórkowych, pasmanteria, złotnik i dwa biura rachunkowe, to nie wiem, 

czy to jest potrzebne, żeby tam były dostawy za obaczenie od piątej rano. I teraz tak, o tym wszystkim, co 

mówię, to bym chciała te tematy przekazać do rozpatrzenia przez Komisję Spraw Społecznych, która ma w 

swoim zakresie działania sprawy związane z bezpieczeństwem, ruchem, po prostu żeby zaprosić osoby 

kompetentne odnośnie organizacji ruchu, żeby po prostu przedstawiły swoje stanowisko i byśmy 

przedstawili je mieszkańcom. Czy uwagi ich są uzasadnione, czy są nieuzasadnione, taka jest moja 

propozycja. I już ostatni temat dotyczy też niejako Królewskiej, ale tu od wjazd zamkowej. Na rogu jest 

chodnik, tutaj jak się schodzi z Królewskiej, były barierki. Jakiś samochód ciężarowy, to już jest należy ta 

część do drogi Krajowej, po prostu uszkodził i one zostały zdjęte. Tam jest naprawdę bardzo niebezpiecznie. 

Temat już funkcjonuje w przestrzeni medialnej. Ja po prostu mam wniosek, żeby wystąpić do Generalnej 

Dyrekcji Dróg Krajowych o ponowne ustawienie tych barierek na tym rogu, na tym skręcie, ja tam zdjęcie 

mogę wysłać, zresztą mówię, ono funkcjonuje. w przestrzeni medialnej. I tyle. Dziękuję bardzo. 

A.Taizari : W ostatnim spotkaniu z mieszkańcami poszedł taki temat o oświetlenia chodnika, który prowadzi 

do Canpolu. Tam brakuje lamp, brakuje ławek, koszy na śmieci. To zgłaszają mieszkańcy taką potrzebę. To 

jest jeden odcinek. Kolejny to od Orlenu do strony Biedronki. Tam też ten cały odcinek jest teraz tak ciemny, 
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że tam po prostu nie da się przejść czasami. jak jest, jak jest, jak się ściemnia po prostu, a tam ludzie biegają, 

chodzą na spacery. Także prosiłabym też w imieniu mieszkańców o zwrócenie uwagi na te odcinki. Dziękuję. 

Burmistrz R. Szybajło : O tych odcinkach, o których mówi Pani Radna, to zarządcą drogi krajowej numer 22 

jest Generalna Dyrekcja Dróg i Autostrad. My jedynie możemy zwrócić z pismem o rozważenie możliwości 

wykonania oświetlenia i ewentualnie małej architektury, natomiast my nie jesteśmy władni, żeby 

podejmować takie decyzje, chodnik i ścieżka rowerowa  to jest generalnie, to jest pas drogowy łącznie. 

Przewodniczący M. Przyszlak : Szanowni Państwo, też po spotkaniu z mieszkańcami, czyli warto się 

spotykać. Warto się spotykać. Mam też kilka takich elementów, które wyniknęły na spotkaniu, tym 

pierwszym spotkaniu z mieszkańcami. Więc pierwszy punkt jest taki, aby na rynku miejskim w Człuchowie, 

jeżeli byłaby taka możliwość, w miejscach zacienionych, czyli tam, gdzie jest cień, postawić 3-4 ławeczki dla 

każdej grupy tak naprawdę społecznej, dla seniorów i dla dzieci. Wiem, że w ramach tego remontu zieleń 

powstanie, tak, ale jeżeli by można było na placu przy tych drzewach znaleźć przestrzeń na postawienie 3-

4 ławek, to uważam, że to by było coś rozsądnego. Pierwszy punkt. Drugi. To oczywiście przy planowaniu 

budżetu, ale chciałbym jakby no skoro mieszkańcy zgłosili, to chciałbym to zgłosić. To też jest uważam coś 

rozsądnego, żebyśmy przemyśleli pod kątem planowania budżetu 2026 powstanie placu zabaw dla dzieci 

w parku Luizy. Miejsce, miejsce tak naprawdę bardzo fajne, jeżeli gdzieś tam uda się pewne rzeczy 

zorganizować tak, aby też tam powstał ten amfiteatr, to byłoby coś fantastycznego, jeżeli to miejsce by żyło. 

Jest tam dzisiaj mini siłownia, ale nie ma, ale nie ma takiego placu zabaw, żeby uatrakcyjnić to miejsce dla 

mieszkańców. Jeżeli byłaby oczywiście, bo tam pewnie wchodzi w rachubę zgoda konserwatora zabytków i 

tak dalej. To jest wniosek mówię kolejny, który wyszedł od mieszkańców. Trzeci, to ten wniosek już wypłynął 

wcześniej w trakcie Jarmarku Lawendowego, a teraz także mieszkańcy zgłosili, że skoro jakby tytułujemy 

się Lawendowym Miastem Północy i faktycznie tak jest, to być może wzorem lat poprzednich byłaby 

możliwość zakupienia sadzone lawendy i przekazania im mieszkańcom. To, to wiem, że to kiedyś miało 

miejsce. Być może jest szansa na, na powrót do takiej inicjatywy, niby ona cieszyła się bardzo, bardzo dużym 

zainteresowaniem i, i do przemyślenia. Kolejny, kolejny punkt wniosek mieszkańców. Wiem, że to jest teren 

prywatny koło taksówek, czy, ale czy można by było podjąć rozmowy z właścicielem, aby te reklamy 

szpecące które są tam wystawione, wyłożone, żeby bardziej uatrakcyjnić to miejsce, żeby gdzieś tam nie 

można było stawiać wszystkiego, co się chce, tylko żeby to miejsce było atrakcyjne. I ja mam takie pytanie 

jeszcze, bo jakby nie zdążyłem w międzyczasie zweryfikować. To miejsce, gdzie kiedyś był kantor, fotograf, 

tutaj naprzeciwko Kika pomiędzy Królewską, Krasickiego i Zamkową, to jest miejski teren? Nie. To też 

prywatny, bo też te reklamy tam w takim punkcie centralnym, to jest drugi taki punkt, ale z kolei ten koło 

siódemek, rozumiem, ten teren to jest nasz. To jest miejski, czyli tak naprawdę z tych trzech, no tak też 

odpowiedzieliśmy, że najprawdopodobniej z tych trzech terenów dwa są w rękach prywatnych. ale no po 

prostu mieszkańcy chodzący na spacery jakby wskazują, że to są tak centralne miejsca i dodatkowo, bo 

znowu wraca Panie Burmistrzu, wiadomo rozmawiamy o tym od lat, temat tego budynku koło kina, bo 

jeżeli mówili o czystości, ja tutaj udzielę Burmistrzowi od razu głosu, żebyśmy po prostu tak, bo to jest 

wniosek od mieszkańców, a chciałbym też usłyszeć, co Pan Burmistrz ma tutaj do powiedzenia. 
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Burmistrz R.Szybajło : po kolei, jeśli chodzi o Park Luizy, to jeżeli Szanowni Radni zwrócą się do Pani Izy 

Krauze, o wytyczne, co możemy i gdzie budować w parku, to z planu zagospodarowania przestrzennego 

jednoznacznie wynika, że na tej polanie rodzinnej nie może powstać oprócz niskiej zieleni, trawy właściwie 

nic. I ten teren jest pod nadzorem konserwatora zabytków, więc gdybyśmy chcieli amfiteatr wybudować na 

Polanie Rodzinnej, ponieważ takie były głosy, musielibyśmy zmienić plan przestrzennego 

zagospodarowania i uzyskać zgodę od konserwatora zabytków. Jest to z mojego punktu widzenia 

niemożliwe. Plan przestrzenny dopuszcza zabudowę w parku, w miejscu, gdzie kiedyś był budynek tam 

produkowano też i chyba kapcie, coś takiego, buty, więc w głębi parku. My, tak jak ja dzisiaj przedstawiałem, 

planujemy skorzystać ze środków unijnych i wyczyścić park, samosiejek, które są w parku i nie ukrywam, 

po wyczyszczeniu, po doprowadzeniu do używalności tej części parku, która nie została jeszcze 

zagospodarowana właściwie. Temat może wrócić, ale trwała budowa jedynie może być w tym miejscu. 

Więc tutaj jednoznacznie mówimy, że na dzień dzisiejszy nie jest to możliwe bez zmiany planu i bez 

wyrażenia zgody przez konserwatora. Jeżeli chodzi o te tereny, o których tutaj Pan Przewodniczący mówił, 

to przy Królewskiej, tam gdzie był kiedyś kantor, to jest teren prywatny i również tutaj przy postoju 

taksówek jest teren prywatny. i właściwie prywatny gestor decyduje, co ma zrobić na tej działce. Ale mnie 

tak na gorąco przychodzi inna, inny pomysł, czy my jako Rada nie powinniśmy przyjąć uchwały 

dopuszczającej tego typu reklamy miejsc w mieście. I tutaj by trzeba było zasięgnąć opinii u radcy prawnego 

i zastanowić się, bo faktycznie być może, że tych reklam jest na terenie miasta za dużo i uchwałą rady, tak 

podejrzewam. moglibyśmy ten temat uporządkować i wyjść z taką propozycją. Temat do przeanalizowania, 

do przemyślenia. W każdym razie tutaj ten teren przy Siódemkach, to potwierdzam, że jest to teren miejski 

i my decydujemy, co na tym terenie się dzieje. Nie wiem, jaka jest umowa na jak długo z osobą, z firmą, 

która ma tam ten baner. Billboard, więc możemy wypowiedzieć i możemy w tym miejscu przy Siódemkach, 

no zlikwidować ten baner Billboard. 

U. Trzebiatowska : chciałam zapytać, czy byłaby możliwość usunięcia tej mirabelki, która właśnie rośnie 

naprzeciw tych siódemek, bo tam w okresie lata to jest siedlisko os, bo one spadają, ludzie je rozdeptują, 

buty wydeptane jak się wchodzi do sklepu, to można się przykleić. I czy to chyba nie byłoby problemem 

wykopać, bo w zamian za to jakieś inne drzewo posadzić. 

Przewodniczący M. Przyszlak : Szanowni Państwo, jeszcze dwa tematy. Jakby tutaj też jakby na spotkaniu z 

radnymi przyszła Pani w sprawie tego pleneru malarskiego. Otrzymałem, wiadomo, odpowiedź od Pana 

Burmistrza. Tutaj radny Jerzy Wołoszyn to koordynuje od pół roku minimum. Wiem, że gdzieś tam się 

spotykał. I teraz takie pytanie. Czy w ogóle tam jest, panie Burmistrzu, przestrzeń jakakolwiek, żebyśmy 

usiedli? i jakąś propozycję zaproponowali na tą chwilę, czy to na spokojnie na razie zostawiamy i nie wiem, 

do końca, nie wiem, przyszłego tygodnia wypijemy jakąś kawę i porozmawiamy? 

Burmistrz R. Szybajło : Przede wszystkim osoba, która chce zorganizować ten plener musi znać realia i 

przedstawić konkretnie preliminarz, I to na ile osób, czego oczekują od miasta, bo tutaj w przekazie przez 

urzędników usłyszałem, że oczekiwania osoby, która składała ten wniosek, to jest, żeby zorganizować ten 

plener, to jest potrzebne 40 tysięcy złotych. no to nie ukrywam, że jestem zdziwiony i zaskoczony, ponieważ 

jak rozmawialiśmy na różnego rodzaju spotkaniach, no to temat był przedstawiany tak ogólnie i właściwie 
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oczekiwania osób, które organizują, by chciały zorganizować te warsztaty, no to było zapewnienie lokum 

na kempingu i ewentualnie posiłek, nie wiem, raz dziennie, no to nie wiem, ile by musiało być osób, żeby 

te 40 tysięcy wykorzystać, więc oczekiwałbym konkretnej propozycji, ile osób, w jakim czasie, jakie 

oczekiwania i wtedy możemy z Panem Przewodniczącym usiąść przy kawie i porozmawiać. 

Przewodniczący M. Przyszlak : Także ja mam prośbę do tutaj jakby, jeden wniosek myślę, że wspólny. Panie 

radny Jerzy Wołoszyn, gdyby, skoro pan to koordynuje, prośba, żeby takie, takie wytyczne wiadomo mieć i 

złożyć i do pana Burmistrza i do mnie i wtedy ustalimy jakieś spotkanie i może się uda to zorganizować. 

J. Wołoszyn : Ta kwota 40 tysięcy, to dla mnie też to był szok. Ja zakładałem, że do 10 tysięcy. No ale Pani 

Janka tak wyliczyła, nie wiem, to chyba z Panią sekretarz, tak? Tak wyszło, że mi ręce opadły, aż mi było 

trochę głupio. Faktycznie jeździłem z tą Panią po OSIR-ze, byłem u dyrektora OSIR -u, te domki oglądaliśmy, 

oglądaliśmy obiady i tak dalej. No i mówię, no faktycznie, ile może być? 28, 26, no można zmniejszyć. I cena 

poszła taka, bo tam chodzi o farby, jakieś sztalugi i tak dalej. To jest poza jakby na razie rozmową, ale 

obiecałem, no i będę musiał jeszcze przyjść chyba do pana Burmistrza, no niech zmniejszą te albo ilość 

ludzi, albo wymagania, no bo tak nie może być. Fajnie by było, to jest promocja miasta. Było kiedyś, jak 

Eugeniusz Kozłowski to organizował, udało się. Jeszcze ktoś wcześniej. Jest zaangażowana pani Anka, chyba 

wiecie o kogo chodzi, pani Joanne. No ale kwota jest no straszna.  

Przewodniczący M. Przyszlak :Także utnijmy, utnijmy mocno co się da i tak, tak się, tak się umawiamy. 

ostatni punkt, jakby ja tylko za ostatni punkt swój, a jeszcze panu, panu wiceprzewodniczącemu udzielę 

głosu. Szanowni Państwo, jakby tutaj tak jak pan Burmistrz wspomniał, projekty do budżetu obywatelskiego 

zostały złożone, 13 tak, jeżeli dobrze pamiętam, 13 projektów w związku z powyższym, będzie powołana 

komisja wśród pracowników. Wiem, że wiceburmistrz w tej komisji także będzie zasiadał i jest taka 

propozycja, aby dwóch radnych na ochotnika zgłosiło się do tej komisji Pani Aurelia Taizari i Pan Henryk 

Krusiński wśród radnych, wśród pracowników, to tutaj Państwo zdecydujecie. Ja wyczerpałem swoje 

wnioski. Panu wiceprzewodniczącemu udzielam głosu i proszę o ciszę, wsłuchajmy się. 

A.Suchański : jestem w tej szczęśliwej sytuacji, że jak mamy dyżury piątkowe, to jesteśmy we dwójkę, ale 

że kolega bywał ostatnio w Wielkim Świecie, to wszystkie ewentualne interwencje przechodziły tylko przez 

moje ręce, stąd chciałbym przekazać również pewne uwagi i postulaty. Oprócz poglądów, że ulicę Królewską 

należy dokończyć, czyli przeprowadzić remont całości za jednym, za jedną akcją, za jedną pracą, to się 

pojawiają te propozycje dość często. Natomiast dwie wspólnoty mieszkańców z ulicy Królewskiej, nie będę 

już wymieniał budynków, żeby ich nie zdradzić, bo może akurat podpadną, zwróciły się z uwagami o 

opieszałość prac pod koniec ubiegłego miesiąca. Interweniowałem od razu o wiceburmistrza i widzę, że jest 

troszkę sprawniej tam praca zorganizowana, więc tylko informuję o tym. Natomiast przyjąłem dwie 

poważne propozycje odnośnie budowy hali. Pierwsza dotyczy tego i tak się ludzie pytają, a zachodzą, nawet 

wchodzą na teren budowy, że nie ma okien i że tam będzie tylko sztuczne światło potrzebne, żeby oświetlić 

ten obiekt. Nie wiem czy jakieś zmiany w projekcie powinny być wzięte i tak dalej. Zgłaszam do inwestora, 

czyli do miasta ten problem. Wiem, że tam mają być również panele na wyłapywanie energii słonecznej i z 

tą energią słoneczną wiąże się drugi problem, mianowicie czy te panele, które mają być zamontowane na 

dachu, nie można zainstalować również na tak zwanym łączniku, czyli takim długim korytarzu, który wjedzie 
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prawie przez, jest łącznikiem między poszczególnymi budynkami, tam dach jest płaski i akurat usytuowany 

tak, że prawie cały dzień jest maksymalnie dużo słońca, jeżeli oczywiście jest słoneczny dzień. To jest ta 

sprawa. No i tutaj ten plener malarski. Na dyżurze 28 ubiegłego miesiąca była również Pani, która pilotuje 

ten program. Ja z nią wyliczyłem dwie wersje. optymalną, czyli wysoką, to w granicach 20 tysięcy, ale jak 

zjechaliśmy, biorąc pod uwagę te wszystkie możliwości, które posiada miasto i można tam zastosować, 

powiedzmy, oszczędne posunięcia, to udało nam się zatrzymać na kwocie 15 tysięcy, pod warunkiem, że 

nie więcej uczestników będzie jak 20-25 osób, i wtedy to jest od strony finansowej wydaje mi się, że jakimś 

wielkim kosztem. A argumentacją dla mnie najistotniejszą to jest to, że my gościmy w Człuchowie wielu 

artystów z Pomorza, może i z dalsza, którzy przyjeżdżają na spotkania do biblioteki, bo biblioteka wiedzie 

tutaj prym w organizacji tego typu spotkań. Organizowane są również pokazy, wystawy malarskie i to 

czasem dość znaczących artystów, głównie malarstwa, rzeźby itd. I wydaje mi się, że Jeśli ta formuła u nas 

jest w pewnym stopniu tylko prowadzona, to należałoby tych właśnie artystów, podejrzewam, że oni się na 

pewno by pojawili na tym plenerze, w ten sposób uszanować i im podziękować za to, że chcą tutaj zjeżdżać. 

To jest po kilkaset kilometrów nieraz i najczęściej inwestują swoje prywatne pieniądze na to, żeby w takiej 

wystawie uczestniczyć. Wydaje mi się, że to jest po prostu pozytywne uznanie za te ich starania. A nie będę 

Państwu wymieniał tych ludzi, bo nie wszystkich znam. Czasem można nawet obraz kupić, pooglądać itd. I 

to wydaje mi się, że jest na tyle wartościowa akcja biblioteki, że tego typu rzeczy trzeba wspomóc. Jeszcze 

jeden argument przynajmniej dla mnie jest ważny. Mianowicie my mamy społeczeństwo coraz starsze. My 

mamy nielicznych ludzi, którzy parają się sztuką, kulturą, historią. To są już w gruncie rzeczy szczątkowe 

wydarzenia. I docenić właśnie tych, którzy jeszcze chcą robić coś z własnej nieprzymuszonej woli i oczekują 

pomocy, nie można zostawić samych sobie. Jestem bardzo mocno za tym rozmawiałem z Panią Anką, bo 

ona to pilotuje, że jeśli to tylko będzie możliwe, to powinniśmy naprawdę zakasać rękawy i coś, coś 

przyzwoitego przynajmniej zrobić, a warunki naprawdę mamy. I jeszcze ostatnia rzecz dotyczy cmentarza, 

mianowicie tam przyjąłem dwie uwagi dotyczące tego, że ta ścieżka, ten chodnik, który idzie środkiem, on 

jednak jest pewnie niewymiarowo trochę rozliczony, dlatego że jeżeli wjeżdża samochód, który wywozi 

różne na ogół śmieci, Ma taki rozstaw kół jak i krawężniki, które są z kostki zrobione. Jeżeli jedzie jedną 

stroną po gruncie, to drugą rozjeżdża te kostki. I jeszcze się chyba nic takiego nie stało, chociaż nie zaglądam 

tam za często, ale takie obawy są. Oprócz tego są zamontowane przy tej ścieżce słupki informacyjne o tym, 

w jakiej kwaterze, czyj grup się znajduje i te słupki również są w takim rozstawie, że Pojazd może je z 

wierzchu przynajmniej wyłamać, wykruszyć czy coś takiego. Nie wymyślił to taki pierwszy, lepszy, z grubsza 

przechodzień, tylko facet, który zajmuje się sprawami budowlanymi, więc myślę, że poradził tutaj fachowo. 

Jeśli chodzi o nazwy ulic, to ja bym do tego dodał jeszcze to, że te nasze tabliczki, na których znajdują się 

nazwy ulic, no jest łatwo przekręcić, skrzywić, wyłamać nawet i tak dalej, one są mało wytrzymałe i trudne. 

Ale drugim problemem, To są oczywiście nazwy bohaterów tych ulic, ponieważ w przeszłości tworzono 

różne nazwy. Jeżeli na tabliczce znajduje się na przykład ulica Jana Sobieskiego, przepraszam, J. Sobieskiego, 

to koniec z rzędem temu, kto powie, o którego J. Sobieskiego chodzi, czy o Jana III Sobieskiego, czy o Jakuba 

Sobieskiego, syna na przykład, czy może jakiegoś pana, który zajmuje się rolnictwem chociażby i tak dalej, 

bo takich sytuacji jest dużo. Nazwa powinna być na tyle pełna, że wskazuje na konkretną postać, której imię 
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nosi dana ulica. ale nad tym by trzeba było popracować, czyli przejrzeć wszystkie nazwy ulic i zaproponować 

zmiany. Przy okazji mówiąc o tych tabliczkach, które, tych kierunkowskazach, które no nie są 

najfortunniejsze. Dziękuję bardzo. 

T. Kowalczyk vice Burmistrz : odpowiem tutaj już na te kwestie. Jeżeli chodzi o Królewską, to tutaj 

uspokajam Pana Wiceprzewodniczącego. Tempo pracy jest Zgodnie z harmonogramem, nawet wykonawca 

wyprzedza, harmonogram termin realizacji zadania umownego to jest do 2 sierpnia. Zakładamy, że to 

zadanie zakończy się szybciej, że już na wakacje cała ta ulica Królewska będzie część w sumie tej ulicy 

Królewskiej, która została podana do remontu, zostanie oddana. Jeżeli chodzi o hale, okna i panele 

fotowoltaiczne, Państwo widzicie tutaj teraz na wizualizacji, jak ta hala będzie wyglądać po budowie. 

Przeszklenia oczywiście są, nie będzie to tak jak hala, tak jak tu Pan mówił, że bez okien i panele 

fotowoltaiczne oczywiście są, są również magazyny energii, które będą magazynować tę energię i w 

przypadku braku nasłonecznienia hala będzie korzystać z energii z tych magazynów. Jeżeli chodzi o 

cmentarz i te alejki, o których Pan wspominał, przekażemy tę uwagę do przedsiębiorstwa komunalnego. 

Jeżeli chodzi o te nazwy ulic, tutaj będziemy zwracać uwagę na, jeżeli któraś jest tam skrzywiona, czy 

brakuje, będziemy na bieżąco uzupełniać. Dziękuję. 

Burmistrz R.Szybajło: tylko dopowiem, jeśli chodzi o te warsztaty dla artystów. Sami się przed chwilą 

dowiedzieliśmy, że można wydać 40 tys. i 15, a może okaże się, że i 10 przy oszczędności. Proszę pamiętać, 

że wydatkujemy pieniądze publiczne, musi być to transparentne i jawne, a nikt absolutnie nie kwestionuje 

zasług ani tego, co, ani celowości wydatkowania pieniędzy, chociaż najłatwiej to było zaplanować z 

wyprzedzeniem rocznym, w budżecie umieścić, Rada przegłosowuje i jest to wtedy czysta sprawa i jasna. 

Ale do, tutaj do tych rozmów wrócimy i zobaczymy, co uda się, że tak powiem, wygospodarować i w jaki 

sposób zorganizować, jeżeli będzie potrzeba koniecznie, żeby to zrobić w tym roku, a jeżeli będzie potrzeba, 

żeby to zaplanować na przyszły rok z preliminarzem, z włożeniem tych środków, no bo nie ukrywam, że 40 

tysięcy to, to nie jest pieniądz, który tak można z dnia na dzień znaleźć. Celowość słuszna, zadanie było już 

kilka razy organizowane, nawet dopowiem, że tradycją jest, że ci artyści zostawiają dla miasta swoje prace 

artystyczne, więc to też jest plus, więc temat, no musimy przedyskutować i zastanowić. I przede wszystkim 

tutaj prośba do radnego, żeby przedłożyć kalkulację kosztorys, na co jest potrzeba wydatkowania tych 

pieniędzy. No i kwestia ile osób, bo to są dwie rzeczy bardzo zasadne i najważniejsze. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący M. Przyszlak : Dziękuję bardzo. Ja tylko dodam jedno. Termin jest przewidywany na jesień. 

Także, jest jeszcze trochę czasu. Dobrze, rozumiem, że nie ma więcej wniosków. 

 

Ad pkt 9 

Zakończenie obrad XIV sesji Rady Miejskiej 

 

Przewodniczący M. Przyszlak : zamykam XIV sesję Rady Miejskiej w Człuchowie. Dziękuję bardzo. 
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